
V v k  KaaaJ^ 'X. O * M »



---------------- — »-------------------- ' "  -



B E V A T L Y K  ONDE RI VYS
✓ ' *»

' I N  D E  ^  ,

N E D E R L A N D S C H E

SPEL- EN  TAALKUNDE
, , V O 0  R D E  ^

S C H O O L J E U G D .

' . D O O R

H. W E,S  T E R,
> > , . • . - ■* • ■

S C H O O L M E E S T E R ,  E N Z .  I N  

. -  D E  O U D E  P E K E L - A .

\ \  Te G R O N I N G E N ,
By JA N  O O M K E N S , Boekverkooper 

in de Brugge-Straat. 1797.

...... ------ -— ------ -— --- ---------



De  kennis onzer Moederspraak-  ̂■ i* - r m ' ' f
x . Is voor de jeugd een nutte zaak.$ * * . / . .
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V O O R B E R IC H T .
' . r •

I  k bied hier geëne regelraaatige Spraakkumt 
aan. W y  hebben toch de Nederduitfche 
Spraakkunst van L. van Bo l h u i s  door de 
Maatfchappy tot Nut van ’t  Algemeen be­
kroond. / -
' Ook bied ik  geene Rudimenta aan, indieo 
men hier d oor, niet in een algemeenen z in ,  
Verftaat, een eenvoudig taalkundig ondervvys 
voor eersfbeginnenden; m aar, meer bepaald , 
eene verkorte regelraaatige Grammatica o f  
Spraakkunst. ,

" , Ik g e e f  een -̂[pel- en taalkundig onderwy: 
voor fchooljeugd. M yn doelw it w a s , o m ,  
in- een fchoolboekjè, de ^noodigfte beginfelen 
onzer Nederlandfche fpel- en taalkunde, op  
eene een vou d iger. en bevatlyker w yze voor . 
te draagen, dan in een meer regelraaatige 
ipr^akkunst gefchieden kan,

A a ‘ Ik\ • • . • N- .
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V O O R B E R I C H T .

Ik wilde de Jeugd eene handleiding-gee- 
v e n , o m , op eene gem aklyke w y z e , onze  
Moedertaal zonder grove en aanftoodyke feï- 
lèn te leeren fchryven; en haar, zonder veel 
hoofdbreeken, op den w eg helpen rer ver­
dere beoefening. * *v;
' O m , zoo veel m oogelyk , myn oogmerk te 

bereiken, heb ik d ik w erf, niet zonder veel 
rtioeite, een ongebaand pad bewandeld.
* D e  m enigvuldige fpraakkunstwoorden, fy- 

ne onderscheid ingen ,. en diepzinnige berede- 
neering van regels, z y h , zoo  veel iny doen- 
lyk w as, verm yd: van eenige der voom aam - 
fte. taaldeelen, de naam vallen, enz. kon ik 
echter niet voorby eenig gew ag te maaken.
.. Doorgaans heb ik m y van eene menigte 

voorbeelden ' bed iend; om dat ik proefonder- 
vindelyk overtuigd .b e n , dat door dezelve  
een groot deel der fpraakkunst veel gemak- 
lyker ep fpoediger begreepen w ord t, dan door 
dé bondigfte beredeneering. ■ j

v - V  V oorn
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V O O R B E R I C H T .

Voorts heb ik getracht, om zulke voor­
beelden te ontw erpen, en zoodaanig uit te 
w erk en , a ls, naar myne gedachten, van de 
onërvaarene jeu g d , gem aklykst kunnen gelee- 
zen  en begreepen w ord en : en die tevens ge- 

. fchiktst w aaren ,om ,behaIven  haar h oofd d oel, 
,f naamlyk het aanleeren onzer moedertaal, ook  

nog eenig ander nut te kunnen veroorzaaken: 
waar door dan ook het drooge, dat er in de 
taaloefening is ,n ie t  w einig-verleevendigd en 

( veraangenaamd wordt.
T er meerdere onderfcheiding, zyn de voor-

. y
beelden met eene andere letter gedrukt, en 
hier door wierd het noodzaaklyk, dat het 
geen de allermeeste, oplettendheid vorderde, 
m et hóófdletters uitgedrukt wierde. k is  waar, 
dit zal den leerling in het fchielyk voortlee- 
zen wel eenigzins hinderlyk z y n , maar even  
daar door zal men des te beter zyn oogmerk

f , •

bereiken, o m , naamlyk, de aandacht van den  
‘ -.leezer er meer en langer by te bepaalen.

. » - • ' A  3. Meer-



- V O O R B E R I C H T .

Meermaalen wierd ik door mynen taalkun- 
- digen Vriend L . van B o l h u i s  opgew ekt y 

om  m yne krachten tot het ontwerpen van 
zulk een fchoolboek te beproeven; en toen

4

ik  Hera de vruchten van mynen arbeid, ter 
naauwkeuriger befchaaving o f  verbetering, 

‘ to ezo n d , heeft hy zyn e hand hier van ook 
niet onttrokken. T o t deze openlyke erken­
tenis acht ik m y verpligt te zyn. ' ■ '•

D e  S c h r y v e r ./ ,

O ude P ek el-A .

M  7 9 7 -* , * r *
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BEVATLYK ONDERWYS
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■ . N E D E R L A N D S C H E '

SPEL- E N  TAALKUNDE.
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r .  Gemeene letters.

a b c d e f g h i j k 1 m n
0  p  <J r  s  f  t  u  v  w  x  y  z .

\  4 r V ' •<, . \ Hóófdletters.
A B C  D  e  F  - G  H  I J - K  L  M. 
N  0  P Q  R  S T  U  V  W J Y  Z .

- ( ‘\  » ’• $• l i  -
/V » • * ' * ' *. , ,

. .  V ' ; Van het gebruik der letters.
1 . j .1 \ . . “* * . / -

‘ Dé Hóófdletter: gebruikt men:
' ' i . ' Om er het eerde woord van eiken volzin

mede te beginnen.
A 4 3. Voor-
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ill

8 r . .B evatlyk Onderwys in de
' * . ♦ V * i - v. f

2. Vooraan by alle eigene naamen: als van 
menfcben, gelyk Adam , Ivva; — van Jleden, als 
Amlterdam, Groningen; van landen, als Neder­
land,; Frankryk; van kitn/leti, als Letterkunst, 
Zangkunst, enz.

Ziet dit alles in édn’ volzin, in het volgende 
voorbeeld: ,, Laurens Koster, re Haarlem, zyn- 
5, de eene ftad in Holland, heeft de voörtrellyke 
„ Boekdrukkunst uitgevonden, in hetjaar 1440.”

3. Somtyds gebruikt men de Hóófdletters oni 
er gebeele vooorden of volzinnen mede uit te druk­
ken; nanmlyk als men die zeer byzonder wil opge­
merkt hebben: gelyk in dit Schoolboek dikwerf 
plaats heeft.

4. Eindelyk vangt men altyd eiken dicht- of 
rymregel van een vers, met een hóófdletter aan.

Voor het overige moet men altyd gemeene 
letters gebruiken.

$•' UI.

-V an  de onderfcheiditig der letters.
-/

'Men onderfcheidt de letters, in Vocaalen of 
Klinkletters, ook wel Zelfklinkers genoemd, en 
in Confonanten of Medeklinkers. > .

De Zelfklinkers zyn de volgende zes:
a e i  o u y. \ \  *•

Deze noemt men Klinkletters, om dat zy aan 
alle lettergreepen, en woorden, den klank geeven: 
zoo dat men zonder klinkletter geen dén volkoo-, 
men woord, of lettergreep, fchryven kan. b.v.,de 
woorden,

; . e'd r : :
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Nederlandfcbe fpcl• en taalkunde. $

s. acht, /&«, min, on:, pu t, u’j/tf*

hebben elk cene van de zes klinkletters; maar 
wanneer men'er die’nu uit weglaat, dan is het,

V. - / c£r, /ƒ//, »r, / / ,  tun,

welke letters niet gefpeld kunnen worden, om 
dat zy van'klinkletters ontbloot zyn.

Kan men dus geen volkoomen woord, oflctter- 
greep, zonder klinkletter fchryven; by verkorting 
echter fchryft men wel eens: 'k voor ik, 's voor 
des, V voor b. v. V is goed, 'k zal *s mor­
gens bidden, is zoo veel alsof men fchryft: bet 
is goed , ik zal des morgens bidden.

Men noemt de zes voornoemde letters an­
ders ook wel Zelfklinkers, om dat zy in veelc 
lettergreepen of woorden, op zich zelve klank 
hebben, zonder byvoeging van medeklinkers. 
Dus maaken de o en u elk op zichzelve een ge­
heel woord uit in onze taal. b. v. O gy boos- 
doenders! boe bitter zal U d: zonde opbreeken ! — 
Alle zelfklinkers maaken, ieder afzonderlyk, foms 
eene lettergreep uit;* b. v. de a in Adam, de e 
in Evaf óe  i in Ifaï, de o in over, der/ in uwe, 
de y in yver. , ̂ •

> Somtyds maaken twee of drie zelfklinkers een 
geheel woord u it; als a, i ,  in ai; e, i in ei;
0 .  0.1, in ooi; dikwerf maaken twee of drie 
zelfkjinkers eene lettergreep uit; als a , u,  in 
Augufius; e, u , in Eutycbus; e , i ,  in Eiland;
1 , e, in ieder; o, e, irt oever; o , u , in ouwel; 
v , i # in uiterlyk; e , e , u , in eeuwig.

j ‘ .. v ■ - 1 •
/  i. ■J' ” ' /  ^  5 -De
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De Medeklinkers zyn deze twintig:
V  b c d  f  g b  j  k lm  n p  q r s t v  zo x  z',
waar by men, nog de cb voegen kan, hebbende 
den klank van cbe. • /
.Deze worden Medeklinkers genoemd, om dat 

zy, nevens de zelfklinkers, in de meeste woor­
den en lettergreepen medeklinken; offchoon zy 
anders op zichzelve geen geluid;,aan een woord 
geeven kunnen.

$• IV . < .

' • ■ y a n  het gebruik der Z elfklinkers.

Men moet vooral acht geeven in welke geval­
len men noodzaaklyk één of twee zelfklinkers 
plaatfen moet. Immers, tuflchen pal en paal% 
bet en beet ̂  min en myn, kok en k«oky ur en 
uur, is zeer groot onderfcheid; gelyk vde volgen­
de voorbeelden nader aanwyzen. \
• Helden {laan, in tyd van noods r a l  als een 
PA, a l  voor bet behoud van \  Vaderland.
. Men moet bet yzer fmeed en ̂  terwyl h e t  
HEET. tS, \ f * ' ;  >

Ik min met recht myn eigen wslzyn,
' kok! kook de fpyzjen voel gaar, ’ 

u r  was Abrahams vaderland, en u u r  is het 
vierentwintigfle deel van een etmaal,
■•/Uit deze voorbeelden ziet men, dat woorden 
die een* korten klank hebben, noodzaaklyk maar 

'één*, en die één’ langen klank hebben, twee zelf- 
\  klin-



Nederlandfche [pel- en taalkunde. I I
blinkers behoeven. Wanneer men hier in mis­
tast v krygen veele woorden eene geheel andere 
betekenis, en andere worden louter onzin b. v. 
Als iemand, dien men een reken betaalde, er on- 

- der fchreef: v o o l d a n  in plaats, van vol -
DAAN.

Nu zullen wy nog een paar aanmerkingen ba­
ten volgen, met betrekking tot de y en ce o.

Zy, die maar vyf klinkletters erkennen in onza 
taal, gebruiken ,• in plaats van de y , d: verleng­
de i j . ----- Anderen merken de y a's een’ zes­
den zelfklinker aan, en geeven er een’ klink aan, 
die naby de ei komt; om dus ziet en zy,wiett 
en wyn, zoo wel in klank als in fpeT::.r, beter 
van elkandcren te kunnen onderfchcber : dewyl 
ij, zynde zoo veel als //, zulk een* c.ank niet 
kan veroorzaaken, als het achtbaar rmrniik, in 
de voornaamfte plaatfen van ons Vadenund, aan 
die woorden gehecht heeft.
• Ten aanzien van de o merken wy aar. fat haa- 
re klank in fommige woorden 'dof, en n andere 
woorden beider is. De o klinkt dof in «ï woor­
den, dof, dol, op, mof, pof, wol, vo'. 'ort,znn. 
In de volgende woorden heeft de o eei helder 
geluid: lot, tot, rot, pot, zot, tol, os , enz.

• V an de w o o rd en , in welke fommisrsr iin’, en 
' * anderen tw ee zelfklinkers fchryTJi.

' Er zyn veele woorden, die in ’t eniefvondige 
volflrekt twee zelfklinkers noodig hdr-3 ; als 
•daad, ficcn, dood, febuur enz. dit vordt van

' nie-
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fliemand ontkend: ninar er zyn groote Taalken­
ners, die, als zulke woorden meervoudig gemaakt 
worden, dan c'én’ van die klinkletters uitlaaten; 

'en fchryven: dus daden, Jlenen, doden, febur en. 
Andere groote taalkundige Schryvers beweeren, 

•dat men die twee klinkers van ’t enkelvoudige, 
ook in ’t meervoudige behouden moet; en (pellen 
daarom de volgende woorden aldus:

s Meerv. Enkelv. Meerv. Enkelv.
aaien van aal • fteenen van Heen
haaien — haal ooren -- oor
daaden — .daad oogen — oog

- haaten — haat dooden .. dood
kwaaien — kwaal 7 hooren — hoor
taaien — , taal poogen ' i— poog
zaaken — zaak uuren — ’ uur
eeren — eer / vuuren — .vuuf- .
eeten — eet muuren — muur
beenen — been fch uuren ~ fchuur.

Wanneer men de dubbele klinkerfpellitig aan-' 
neemt in woorden, die door de byvoeging van en 
meervoudig gemaakt woi'den, dan moet men die 
ook gebruiken-als enkelvoudige woorden, die twee 
klinkers hebben, eenig ander byvoegfel bekoomen;

1 als ^
e \nkwaade van kwaad; er in dooper van doop; 
ig 9 in geloovrg, van geloof; ing9 in leentng van 
leen; aar ̂  in leer aar, van leer; ier in fcboolier,, 
van fchool. * ' /

— . ........7-------  '—w upn
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’ ‘ '  • . s. VI.. .
Van m eervoudige, o f  meerfiüabige w oor­

den , die geene tw ee klinkers naast 
dkanderen moeten hebben.

! . „ ; r \
Wanneer enkelvoudige woorden maar één* zelf­

klinker hebben , dan fpreekt het van zelf, dat men 
in ’t meervoudige ook maar één’ behouden moet. 

> • b.' v. in ■ 1t . k • I
Meerv. Enkelv. Meerv.

1
. Enkelv. 

van tradaren van at traden
paden pad gebeden gebed
daken dak loten lot
vaten — vat hoven — hof.

Dif zelfde moet ook plaats hebben , als de 
woorden, in ’tzaaklyk deel, een andere klink­

letter aanneemen: men moet dus, leden, [meden, 
fte'len met één’ klinker in de eerfte lettergreep 
fchryven ; want in ’t.enkelvoudige hebben deze 
woorden ook maar ééne klinkletter: dan fchryft 

•; men, lid, fn id , Jlad.
ü De navolgende woorden vorderen insgelyks maar 

ééne klinkletter in de lange lettergreep.

• aker degen j, leger . fchede
water zegen beker ' zomer

* kamer regen teken fchotel
vader tegen nevel reden.

Het zelfde moet ook plaats hebben} wanneer zul-
• - | ' ke

-— _____--------------------------- ------------------------ ------— — ~
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ke woorden meervoudig gemaakt worden ; als 
'akers, wateren, kamers, zegeningen, enz.

> ’ s- v i l .

• Onderfcheidene (peiling,van gelykluidende
woorden van verfchillende betekenis.

Wanneer men de cfhbbele klinkerfpeliing aan- 
« \ neemt, dan kan en'moet men veele meervoudi­

ge woorden, die gelyk in klank, doch verfchil­
lende in betekenis zyn, door één of twee klink­
letters van elkanderen onderfcheiden.
• Zulke woorden naamlyk, die in *t enkelvoudi- 

^"  ge twee zelfklinkers hebben, behouden die ook
in *t zaaklyk deel van ,’t meervoudige; insgelyks, 

, enkelvoudige woerden met dén* zelfklinker, be- 
kooraen in ’t meervoudige ook geene verandering 
in ’tzaaklyk deel des woords, b. v.

Meerv. Enkelv.
/> - ' , 

Meerv. Enkelv.
. dagen van dag en daagen ,van daag
zagen — zag — zaagen zaag
fpelen „ — fpd — fpeelen ' — fpeel
geboden — gebod — gebooden — gebood
wegen. . — weg , — weegen weeg
dalen — dal — daalen *— daal
bevelen — bevel ■ — beveelcn — beveel
leden — lid .. — leeden leed
fmeden — fmid • — fmeeden — fmeed;

' . * * x . . • • ' . *. . •
De navolgende voorbeelden of volzinnen nul­

len dit nog meer ophelderen. _
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God zal, in den jongden aller n a<Te N, een; 
alle menfcben voor zyn vierde ba ar d a  a gen .

fVy z a g e n  wel een; een' welbemiddeld' 'man 
kout z a a g e  ̂ ter bevordering van zyne ge» 
tondbeid, . * '

Het i; nuttig voor kinderen zulke s p e l e n  
te s p e e l e n , waar door zy eene maatigc Heb- 
tamsbeweeging bekoomen. . . ■

God beeft on; g e b o o d e n , dat wy zyne ge­
bode n  onderhouden zullen,, om daar door ons 
eigen geluk te bevorderen.

Het bemelscbbreed onderfebeid tutfeben eene eeu­
wige zaligheid én rampzaligheid, kan by veele men- 
feben zoo zwaar niet w e e g e n  , dat zy Gods 
w e g e n  willen bewandelen, om eindeloos geluk- 
kig te worden.

Met bet d a a l e n  der zon, in de ,brandende 
zomerhitte, verkrygen de vruchtbare d a l e n  ee». 
ne nieuwe feboonheid.

Jt Is vruchtloos voor een' Meester, zyne leerlin­
gen nuttige dingen te b e v e e l e n , indien zy 
de beilzaamfle b e v e l e n  verachten. -

Peele vroome martelaar en . l e e d  en oudtyds, • 
in de barbaarfebe tyden, onverdraaglyke pynen, 
in de l e d e n  van bun lichaam.

Wanneer de s m e d e n  bet gloeiend yzer s me e - 
d e n , dan kunnen zy de zonderlinge kracht van 
bet vuur zien»

Op gelyke ivyze onderfcheidt men ook, w*•

fen, een rydtuig, van waagen, zich in gevaar 
egeeven. b. v. Het is roekeloosheid, zyn leven 

en gezondheid te w a a g e n ,  door op een zwak- 
ken w a g e n  te ryden, wet ongetemde paarden 
hejpannen. . .

Dus

)
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* Diïs onderlcheidt men beeving cn beving. b. v. 
Eene b e e v i n c  b e v i n g  tny, toen ik een toom­
loos graauw zag aandrttifeben, om geweld te plee gen.

Voorts, leken en beek en. Ik b e k e n  gaatn, 
dat bet zuivere water in de heldere b e .ek en , 
voor een' dorflig' reiziger verkwiklyk is.
' Arme en armee. b. v. Een a r m e  beeft zoo 
veel niet te verliezer, als een ryke, wanneer eene 
vyandelyke a r m e e  bet land berooft.

Verder ondcrfclieidt men leven en keven. b. v. 
E et. 1 E v e N is dierbaar, daarom wil elk graag 
l e e  ven .  Leven is een naamwoord; en Ie even 
is een meervoudig werkwoord, waar van het' 
enkelvoudige'fo/ is.

Ook onderfclreidt men zo (mdien) van zoo 
Cdus) b. v. zo  iemand zoo  gerust wemelt te 
'ftu ven als vader Jakob, die moet ook zoo vroom 
trachten te keven. . * * >

Bédelen is om een aalmoes vraagen, en bedoe­
len is iemand iets geeven.

( " in fommige woorden gebruikt men ook « , o m  
meer nadruk aan de uitfpraak te geeven, offehoon 
men anders met ééne e volftaan kon. b. v. in 
thee, die men drinkt, in twee, een getal, wee! 
eene bedreiging, en in zee, de groote verzamel­
plaats des wnters.»r

Eindelyk bekoomen fommige verkorte woor­
den, door het uitbaten van een’ medeklinker, 
ee: dus wordt vrede dan vreéy bede beê, mede met.

• ; $. V 1IL
Van de Tweeklanken.

E£ Tweeklanken zyn: ai, ei, ie, oe,ui% au.
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v , frwf, oeiy ooi, e<r«, ieu. Sommigen noe-
nen de oeiy en ieu drieklanken; doch dit ia van 
velnig belang. .■ :

f - >r ‘ 1 I ‘ ; •
De tweeklank ai komt in onze taal zelden te 

ns$ men gebruikt dien in het fmeekwoordje aii 
„p in \  vvoord jaarfaizoen.

EI*\ • <
Met ei fpelt men veele woorden; al3

eil reis breiden weinig
ei! heit fcheiderf brein
lein neigt peilen fteil
jin leid weiden zeil.

Men moet in plaats van ei niet ey fchryven* 
èlyk oudtyds veel plaats had.
Ook moet men de ei niet als ai uitfpreeken* 

o als in de Groninger Provincie vceltyds sedaail 
rordt, door, naamlyk, heiligheid als hailigbaid 

,i leezen. ' - 1
Even min moet men de ei met de y vervvar- 

;n, waar in de Hollanders vaak mistasten ; die 
rnityds rys in plaats van reis, en ryn voor rein 
:hryven. De rechte klank-van ei komttusfehea 
/. en y in. - ^

4' : ’• • r *• “ IE* ; /  ' ;-'- 
'! . » . • : • ‘ • • ; ; 1 a. . 

De ie gebruikt jnen, onder anderen, in
• . U , bier
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bier • - dien \ vier papier
lier . . wien ' . zwier verfierd
lied hier tien * gierig •./
niet vriend zien dier. % ,

Men moet de ie nimmer met y verwislelen; 
' gelyk door onkundigen in Groningerland en Fries­
kind Vaak gedaan wordt, in fommige woorden; 
men fcliryft: dyrbaar , byr, tyn, gyrig ? verfyrd, 
papyr. Dit is geheel verkeerd : de y vcrtchilc van 

; ie zeer veel in betekenis, en moet ook een’ an­
deren klank hebben. Men merkt bet onderfcheid 
tusfehen ziet en zytt zien en zyn, wieti en wyn, 
in de navolgende voorbeelden.

, s Kinderen !. als gy febryft, z i e t  dan naar uxö 
Voorfcbrift, en ZYT oplettend.

Gy zult z i e n ,  dat acbtelooze kinderen door• 
gaans weetnieten z y n .
«■ Van w i e n  komt de wyn?  by is een gefebenk 
Xun God. '  ' *
. o e .'

Dg Tweeklank oe gebruikt men in deze en / 
meer andere woorden.

i
'L

1!

bloed
gloed
moet
fpoed

doet
goed
boek
hoek

doek
hoed
ftoel
poel

roem 
boer 
koets ; 
koekkoek.

Men moet de oe niet also« uitfpreeken; maar
er een geluid aan geeven, dat met het geroep
Van den koekkoek, overeenkomt,

, • ; • * «  • Naarr :  . ■ .

^ —
V
v
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Naar de bedorvcnc Groningerlandfclie en Oost- 

friefche uitfpraak, kan men de volgende zeer 
verfchillende woorden naauwlyks van elkanderen 
onderfchciden: tb weeten,

* i
houd en hoed zout en zoet
goud — goed woud — woed.

Hoe veel verfchillen echter deze woorden in 
betekenis! Ziet dit nader in de twee volgende 
volzinnen.

Piet er i h o u d  uwy h o e d  niet op uw hoofd 
onder bet bidden.

G oud is g o e d : maar wysbeid nog beter«

u i.

~ De ui moet in deze woorden plaats hebben*

huis kruim - uit gedruisch
kruis v. duim fpruit geluid

' kruid luim fluit •duister
tuin . ' kluit fchuins kluister
muis ruim fchuim luister.

Om dat ui een tweeklank is, moet men dien 
niet als uu uitfpreeken. In tegendeel, woorden 
die noodzaaklyk uu behoeven, mag men nimmer 
met ui fchryven; als *. . •

uur . muur duur
buur Vuur duur '
huur , Cchmtt - kuur 
» • B 3

puur
guur
zuur.

Ook
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- Ook moet men deze woorden niet met ut 
fchryven, zoo als oudtyds plaats had.

• ' AU.'
De tweeklank au komt in zuiver Ncderland- 

fche woorden zelden te pas: maar meest in 
woorden uit andere taaien herkomftig; als' i
Augustus Paus Saul laurier ; 
Aurelius faus .. Paulus /  gauw.

' ' EU.
!De eu komt dikwerf voor: ziet dit in,T ' . f . ' ’ ‘ • x

beuk s, reuk ' ,• fteunt geur. •
breuk heup dreunt iclieur
heusch keurt (leur deugd
neas ; leunt deur • jeügd.

Men fchryfc met ou deze woorden:

oud ftout , : rfiouw , zou
hout trouw -, vouw - fchout ‘
woud vrouw , bouw ; goud
koud rouw touw zout.
“ '■Dezen tweeklank moet men niet als au uit'
fprecken. ’ 1 .

' ' ' -AAI.  :• *
Met aai fpelt men deze woorden:

fraai taai naai • zwaai '
draai maai i paai ; . 2aui.
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O E I.

De oei komt in de volgende woorden:

boei
broei

bloei
groei

vloei.
roei

loei
foei.

ooi.
.Deze woorden worden met ooi gefpeld: ,

mooi ' ' ftrooit gooit
hooi nooit looit

: A AU.
Met aau fchryft men gewoonlyk:

blaamv
flaauw

graauw
klaauvv

laauw
naauw

dooit
voltooit.

daauw
paauw.

Doch fommigen fpellen deze woorden met au.
b e u . •;

De eeu wordt vereischt in:

zeeuw — 
fneeifw. —•

eeuw geeuw r meeuw
leeuw' fcnreeuw fpreeuw

-■•r.ó ■ • -__‘ I e u. v_;
De tweeklank ieu komt zelden voor: men fpelt 

er mede ~ V
hieuw kieuw.. . nieuw

Men voegt agter aan de enkelvoudige woor­
den, in de voorbeelden van de drie laatüe tw-e- 
- • * . - B 3 klan-
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klanken opgegeeven, de letter w ; om dat zy in 
"ït meervoudige eene u> noodig hebben; ilspaau- 
f$en9 eeuwen 9 kieuwen, enz. - .

-  s .  IX . • v ..-

Van het gebruik der M edeklinkers, en
v w el vooreerst van de verdubbeling ,

-  . ^ ' r van fomraige derzelver.

De Medeklinkers moeten verdubbeld worden 
Jn. zulke meervoudige woorden, die den korten 
klank van het enkelvoudige behouden: dat is, als 
de laatste medeklinker van ’t enkelvoudige niet 
tot de volgende lettergreep overgaat.

De medeklinkérs, die in zulk een geval ver­
dubbeld worden, zyn: b9. d , f ,  l> m,
P ,J>9 r , x ,  t. Wy zullen dit van ieder dezer 
jnet een voorbeeld aanwyzen.

D e b in
Meervoud.

hebben van
Enkelvoud. • 

heb
d ‘ hadden had

* ƒ — • ftraffen _ ftraf
*-• **. g  ' — vlaggen — vlag

• i — Zakken — zak
i  ; vallen - ' val

— m — dammen ' — dam
r—« ■ tt . T— pennen — pen

> ' — lippen h p :  ,
r » r — ftarren — flar / 

les 7l x — lesfen —
$ potten — pot.
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- Met de b zonder c , en met ƒ, v , z , (luit 
wen nimmer een lettergreep: en offchoon dit 
wel met cb en w gefchiedt, worden dezelve 

' echter nimmer verdubbeld; uitgezonderd eenige 
faamgevocgde worden, als fnecuwvoit enz.

Wanneer meervoudige woorden den korten 
klank van *t enkelvoudige niet behouden , dan 
heeft er geene verdubbeling der medeklinkers 
plaats; om dat dan dc Iaatfte medeklinker van 
het 'enkelvoudige tot de volgende lettergreep, 
in het meervoudig gemaakte woord, overgaat: 

N dus wordt dan,
Enkelv. t ■ ,Meerv. Enkelv. Mcerv•

* bad * . ; ; baden dag . . . dagen­
brak . . . .  braken .• zag; . . .  zagen

' .dak . daken lot : .  . . .loten
dal • dalen v (lot • . . floten.

• ' :;';w s.:;x. . "
Van de overeenftem m ende medeklinkers 

in het begin van een woord.

. Onder de medeklinkers zyn er verfcheidene 
welke in klank met elkanderen veele overeenkomst 
hebben: als b enp , den t \ g e n cb ,v  en /, z en s.

De fpraakkunstennars noemen dezelve venxan- 
/« letters; om dat zy, wegens hunne overeen­
komst, eenige verwantfehap met elkanderen heb­
ben.- • Haar onderfcheid in klank is maar in eene 
meerdere of mindere hard- of zagtheid gelegen: 
dus- is de b zagt, en de p fcherp; de d zagt, 
en de t fchcrp; de g zagt, en de cb fcherp; de 

>■ v zagt, en dc/fcherp; de z zagt, en de s fcherp.
• > "a  ! s B 4  - -Doch
\
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■: Doqh hoe veele overeenkomst genoemde let­
ters in klank ook hebben moogen; zy zyn ech­
ter in betekenis zeer onderlcheiden: inzonaerheid 
lis zy in het begin der woorden koomen. Zie 
dit in de navolgende voorbeelden tusfehen
:: - , ; i *2 * f * *l ' i n .  '!
’ . • B en p. in ' rji'rv ;/

bak .• en pak'
' 1 , /,,

. ben en pen ■
baal . > paal , , breek — . . preek
bal . : pal byl — pyl
band — pand buur . puur.

Het onderfcheid tusfehen d. j . f*' en t blykt in,

dal en tal drek en • *tfek;V
daal ~ taal den 1 .* 'ten
dam »» • tam ’ ■’ der 11 * 'tér
draag •- traag -r delg — telg
dak — tak • dien — tien
dreun rr trom . r, duin ' “7: , Jtu in /;'

Het verfchil van g en ch blykt in 
goor en choor; T logen en lochen.

Dat dg zagte woorden: God, geeft, goede, 
gunst, enz. met g beginnen moeten, volgt van 
zelven; en dat in tegendeel de fcherpe woorden, 
uit andere taaien herkomftig, Cbam, Cherub, 
enz. met ch moeten aan vangen, begrypt elk.

t \  .
Het onderfcheid tpsfehen v en f ziet men int

, . : veilen en feilen, vej en fel.

Nederlandfche fpcl- en taalkunde. 15
De zagte: woorden: vader, vrede, vrouw, 

vroomevriend, enz. moeten met v beginnen;
' en de fcherpcre woorden: fakkel, fraai, fyn , 

fout fpelt men met f.
Oin te weeten, wanneer men z of s voor aan 

de woorden fchryven moet, wordt er wat meer 
' oplettendheid gevorderd. Devvyl minkundigen 

hier in dikwerf mistasten,- is het noodig, dat 
men bet onderfcheiden gebruik dezer twee let­
ters wat uitvoeriger aanwyze.

De z moet altyd voor den medeklinker w ge­
plaatst worden, en nimmer een s: dus fchryft 
men dan, f . r

- *| cr l — * - * *1 t :
zwak ;: «waluw zwemmen zwaan
zwaar zwachtel zweeven zwyn
zweep zweeren zwygen • zwalk
zwart •< zwetfen zwavel zwenk. *

Voor andere medeklinkers komt nimmer een z. 
te pas. ' " - '
- De s in tegendeel wordt voor zeven medeklin­

kers gebruikt; als voor cb in febip, voor / in 
fl<*P , voor tn ‘m fnaak, voor n in fneeuvj, voor 

' p  in fpaar, voor t in flil, voor ; in fjerp, enz. 
In welke gevallen men z of f  voor eene klink­

letter pTaatfen moet, kan uit de zagtheid offeherp- 
heid der woorden befpeurd worden.

Om dat de volgende woorden in ’t begin zagt 
van klank zyn, moeten zy dus ook met z ,  en 
niet met ; ,  beginnen. -

«-• zon < zaag Zuiden 
.•••■zes zitten ziel ; ‘

•y B 5

zagt
zal



I Bevatlyk Onderwys in de

zyn ; 
zeker 
zalig 
zomer

zeven
zelf
zalf
zoude

zuiver. 
zonden 
zoeken 
zinryk

zoet
zuur
zullen
zinken.

• De ondergaande woorden hebben, in tegen­
deel,'in het begin een fcherp geluid; dus moet 
men die met s , en niet met z ,  fchryvcn.

». - f f , .  -* •, ’ ' •' . f : :. »*,
fëdert f i e r i y k ' f o m b e r  fuiker 
Dmpel fieraad fober - foort -• 
lamen fomtyds i fappen , fisfen, ' "■;

Insgelyks naamwoorden, uit andere taaien oor- 
fpronglyk ; als Sara, Simeon, Salomo, Sim fort,
Sion, Socratesy enz. ’  . r /  t

Door het rechte gebruik van s en z kan men 
gernaklyk faai van zaai onderfcheiden: want [aai 
gebruikt men tot kleedercn, en zaai is in ’r meer­
voud zaaien, naamlyk zaad op den grond flrooï- 
jén. Insgelyks , zakken en jakken. . In zakken 
doet men koorn of waare, enfakken is nederzin- 
ken. i
: /  • V ; ■ • 

V r *  •’ «C
Van de overeenflem m ende medeklinkers • 
achter, o f  in het midden der lettergreepen.

% * v •; * -• ’» • ‘ • . ’ '
' Het onderfcheid van b en p achter aanjeene 

lettergreep blykt in, .s \ ya.: --*-1

flab en. flap
-flib — flip

(lob en flop
tob m top.

Het

V
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; Het woord ambt vordert geene ƒ>, maar eenc 
b ’, om dat men in ambagt ook een b noodig 
heeft.

Ten aanzien van de d en t  is het eenigzins 
moeilyker te onderfchciden, in welke gevallen 
men d of / in *t einde hebben moet.

Let wel! alle enkelvoudige woorden, die in *t 
meervoudige ccne d vereilchcn, moeten ook met 
d eindigen; en alle die in het meervoudige eene 
t  noodig hebben, mdet men ook in het enkelvou­
dige met een t fluiten.

Dus fluit men de volgende enkelvoudige woor­
den mei d ,

daad -tand 
hand • ;pand 
rand . gebed 
land . ' gebod

flad woord
woud hembd
nood hond
dood mond.

W ant in *tmeervoudige fchryft men: daaden, 
banden, landen, enz. en niet daaten, banten.
■ In tegendeel, men fluit de ondergaande enkel- * 
voudige woorden met als

haat fchat fchut pligt
maat zat - put prent
(laat ■ vat hut fluit
praat• zet lin t' weet
kat pot vloot

• % zweet.

Want in het meervoudige hebben zy volflrekt een 
t  noodig; men fchryft immers: baaten, maateny 
fiaaten * praaten; en niet baaden ,ftaaden enz. 

Verder. Alle woorden, die in het einde feberp 
. . van
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van klank zyn , moeten ook met t  fluiten: dus 
Jpelt men met / , •. _

ziet wat zyt ' he t  " * ooit
•niet dat dit met nooit.

-Door een nnnuwkeurig gebruik van d of / in 
het einde der. woorden, Ican men veele woor­
den, die geheel of byna gelyk van klank zyn, 
doch zeer- onderfcheiden in betekenis, duidelylc 
onderkennen; . > • s' • . , >

DUS 1S ' •* : *: • V"‘-\ j
zad zoo veel als verzadigd, en • 
zat komt met zit, of zitten, overeen: 
tvind waait er, en • • ' -, ,r :
•wint heeft met winnen overeenkomst: 
wand is een muur, en : • 1 :■
want is een redengeevend woordje: * < i ,
eed is zweer en, en
eet heeft met eeten overeenflemming. ■ ’

' *. i ' ' *
, * £oo onderfcheidt men ook laad van laat. b. 

v. Ik l a a d  myn geweer, maar ik l a a t  bet 
niet gelanden in de kamer Jlaan.

Met het ondeifchcid van g en ch is het even 
zoo gefield als met d en t in ’t einde der woor­
den. Enkelvoudige woorden moeten met g  of 
eb eindigen, naar dat zy in het meervoudige noo- 
dig hebben. De volgende enkelvoudige woorden 
fpelt men met g  in '’t einde.
dag wang -: breng oog *
zag hang •' -• zaag - vloog
zing ding maag kring
bang wieg - poog •' lang. •'

• - . Want
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Wairt in het meervoudige zyn deze woorden: 
dagen y zagen, zingen, vangen enz.

’t Is zeer verkeerd, dat men de woorden, 
gang, lang, met k in plaats van g fluit, 

gelyk oudtyds veel plaats had, wanneer tnen 
fchreef: konink, gank, lank. Met meervoudige 
is immers komngen, gangen, langen, en niet 
koninken, ganken, lanken.

De ch gebruikt men met rcchr, fn het einde 
van de enkelvoudige woorden juich, lach, pocb, 
om dat inen in het meervoudige, juteben, lachen, 
pochen, fchryft.

De woorden: en dierge-
lyke, die in het einde fcherp zyn, moeten daar­
om ook met de fchctpe ch, en niet met de zagte 
g , gefchrccvcn worden. Insgelyks, de woorden 
menscb, trotscb, kuisch, enz. want men fchryft 
in het meervoudige: menfeben, luttfeben, kuifden.

In het mid'Jen der Iettergreepen, komr de cb 
te pas in: [chip, fchaap, 'feiimp, fchuur, fchai, 
febier, enz.
'  Ook worden de volgende woorden thans van 

de voornaamfle taalkenners met cb gcfpeld.

knecht 
recht v. 
nacht 
wacht

pracht zucht
tracht geducht
tucht gerucht
lucht (lichten

kracht
gedachten
gericht
enz.

De reden is deze: om dat zy min of meer fcherp 
van klank zyn, en om dat er, voor het overige, 
geene redenen zyn, die meer voor de g  dan cb 
pleiren.

Anders is het gefleld met de woorden,
maagd
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■ maagd vlugt pligt mngt

bragt gezigt klagt dragt.

Om dat zy naauwe betrekking hebben met de 
woorden,- '
maagden vliegen , pleegen vermogen
brengen zagen klaagen draagcu,
welke alle cene g  noodig hebben.

„ Eindelyk kan men, door ecne oordeelkundige 
plaatfing van g .of cb, veele woorden, die, of 
geheel, of byna gclykluidende zyn, doch zeer 

• verfchillende in betekenis, duidelyk van elkande- 
. ten onderfcheiden; als

tocht, dien de wind veroorzaakt. Van 
togt, eene reis. b. v. Za gy cenc t o o t  met de 

- • trekfebuit doet, dnn moet gy u voor TOCHT 
wachten , indien gy bezweet zyt. 

acht, oplettend zyn, en
een getal. b. v. Hebt gy er wel a c H T op 

gegeeven, kinderen, dat er a c t  menfebert 
in Noacbs Arke waar en? 

nog) tot hiertoe, en -
ttocb, eene ontkenning, b. v. n o g  leeft gy; ras 

kimt gy flerven; en dan zal er n o c h  tyd9 
n o c h  middel zyri ter uwer verbetering. 
Voor nocb met cb , kan men meestal het 

r;' woord geen fchryven.
Verder onderfcheidt men,

.doeby dat zoo veel is als maar, van 
dog, of doggc9 een bond:
Hebt, dat fcbynfel geeft, van s~

\  ' Kgti
> -  . > « \

X--- -------- r—------ ------- ’
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ligt- waar van liggen komt:
•wicht, een kind, van 
•wigt, of gervigt, om iets te weegen: 
dichter, een poëet, van ' -
digter, of by:
/<7c£, waar van lachen komt, van

dat niet liggen overeenkomst heeft: 
gejlacht, familie, van
gcflagt, dat tot Jlagten van beesten betrekking beeft. 

$. XII. ’r * )
Uitzondering van den te vooren gemelden 

regel, ten aanzien van de v en z.
Offchoon men enkelvoudige woorden, die in 

*t meervoudige d of g vereifchen, ook met d of 
g  fluit, doet men echter zoo niet met woorden,

, die in *tmeervoudige een v of z vorderen: men 
eindigt zulke enkelvoudige woorden altyd mer f  
of s; om dat de v en z te zagt van klank zyn, 
om er eenig woord mede te fluiten.

Dus fchryft men in het

Enkelv. en Meerv. 'Enkelv. en Meerv,
loof. — looven haas, haazen
doof. — dooven gans, — ganzen
braaf. — braaven lees, — leezen
wyf. — wyven muis. — muizen
druif. — druiven hals. — halzen
fnuif, — fnuiven. huis. — huizen.

De woorden danfen, fchanfen, lanfen, en alle, 
die fel of fem in het einde hebben, vorderen ook

• > eene
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eene ƒ, als doop [cl, waak fel, begin [el, ft rooi fe l+ 
tooijel, blaauu'fcl, blikfcm, en diergelyke; om dat 
de z , in die laaide lettergreepen, en in die uitgan­
gen fel en jftetn, ie flap van klank is. ,
 ̂ • t . y J , t ,•

XIII* , <■ , . ■ .

■ ; /  Van de Uirheemfche letteren,  r ■
en haare uitfpraak. • '

De e, afzonderlek zonder b, de q en x , zyn 
, eigenlyk geene zuivere Nederlandfclie letters,maar 

beliooren tot andere taaien: derhalven moet men 
deze letteren in zuiver Nedcrduitfche woorden 
ook niet gebruiken; maar alleen in zulke woor­
den, die uit vreemde taaien genomen zyn. ,
• Om dat nu zulke onduiifdic woorden, tot ont­
bering van onze Moedcrfpraak, in fommige Ne- 
derlandfchc Gefchriftcn , nog dikwerf voorkoo- 

, men; daarom is het noodig, dat men haaren rech­
ten klank ook naauwkeurig weete*

V  * 1 ’ V  Van de C, ;
De c wordr fomtyds als k , en fomtyds als x 

uitgefproken. Als x, wanneer er een van deze 
drie .zelfklinkers op volgt, t. w. de e, / ,  of j .  
Leest dus: ..  .. .
cederen als federen 
ceremoniep — feremoniën 
cenfureeren — fenfureeren 
Cicero -- Sifero

. r
civil als fiviel 
Cyrillus — Sirillus 
Cyrus — Sirtis 
Cyprianus—Siprianus*

. Gy ziet dus uit de laatfte woorden, dat de let­
ter y , in vreemde woorden, deR klank van i heeft*

> Ifl-

---- -̂---wm

\



• ‘Ncdcrlandfcbe fpcl- en taalkunde. 33

Tndicn de c voor de klinkletters a* o, o, of 
• voor de medeklinkers /,  « , r komt; dan heeft 

* zy altyd den klank, dien dc k in Nederlanulclis 
, woorden heeft. Men leest dus,

Claudius als Klaudius I Colléga als Kollégz 
crediteeren — kreditceren |  Cupido — Kupido.

} ' • . . . . .  ' . ' • . ‘
[ , Ook wórdt de c als k uitgefproken, wanneer 

er één of meer letters in eene lettergreep haar 
vooraf gaan, of als zy in V einde van de letter— 

‘ greep komt. Dus is,

diredt gelyk direkt I contradl als kontrake
defedt — defekt 14 adjunct -- adjunkt
tradlaat — traktaat I vidcorie —. viktorifi-

Van de q.

Wanneer de q in vreemde woorden voorkomt^ 
dan is zy meest altyd met een u verzeld; en 
dan hebben qu den klank van kw. Dus is ,

.Quintilianus gelyk
quidam
queftie —
quitantie —
quispeldoor '—

Kwintilianus
kwidam
kweftie
kvvitantfie
kwispeldoor.

In Nederlandfche woorden, als kwetfen, kweU 
Jen, kwaad, enz. mag men nimmer qti gebrui­
ken :^an  fpelt men zulke woorden altyd met kw»
> ‘ r'- \  /  '*\

V  . ’*■ C Van

----\ ■»■■■■ l-.-— —PM ----- -------
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. Van de x. <

- De x klinkt nis fa. Men fpelt cr de volgen*4 
de vreemde woorden mede:

Xerxcs
Xenocratcs
Xantippe

exempel
extraft
executie

exercitie
expres
annex.

In onze taal komt deze fclierpe klank alleen 
te pas In liet midden of einde van eenige woor­
den'o 1 lettergreepcn, en nimmer jn het begin. 
\Vy moeten in zulke woorden geen maar al- 
tyd de Nederduitfchc letters kw gebruiken; en 
fchryyen: / . ■ 1 .

.flinks
fluks

flraks
fiks

blikfem
deklcl

•k     $. XIV.'
a.. : . v  • r *■«*. - • * *

kookfel
fpcekfel.

-Van ti en ph in vreemde woorden.

■■■'■ ;> .

' Wanneer op de. ti een medeklinker volgt; dan 
"behouden zy den klank dien zy ook in onze 
taal hebben, b. v. in Grammatica: maar als 
e; een klinkletter op ti volgt; dan moeten deze 
letters als-tft uitgefproken worden. Ziet dit in 
de navolgende woorden; in welke

- nationaal is als 
adminiftratie »n  ■

naatfionaal
adminiflraatfie

con-
• ■ ■ '( *
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concordantie
alliantie
obligatie
fatisfa&ie
fortificatie
aristocratie
navigatie
Titia

is als . konkordanifie
alliantfie
obligaatfie
fat isf.. kille
fortifikaatfie
aristokraatfie
naviaaatfie
Tietfia.

Deze regel heeft echter eenige uitzondering: 
te vvecten, wanneer er cene s voor ti komt, b. 
V. in qtieUie; dan behouden ti den klank, dierl 
zy ook in het Nedrduitsch hebben.

Nog moet men weeten, 'dat tie maar déne 
lettergreep uitmaakt: dus moet men,A>. v. niet 
no-ti’ti’ë fpellen; maar no-ti-tie~

P H.
* *• ' - " \ _ v 

Pb wordt in -vreemde woorden als f  uitge- 
fprooken: dus klinkt, ^

Ophir als ofir apoftrooph als apoflroof
fephir — fcfir- Philadelphia — Filadeifia
Pamphylia— Pamfilia Phanthafie — fantafie.

In zuivere Neêrlandfchë woorden, als febaap- 
herder , fnapbaan , enz. heeft dit geen plaats: 
om dat hier in de pb niet by elkanderen tot édn 
lettergreep behooren; maar de p  tot de voorgaan­
de , cn de b tot de volgende, als febaap -herder;

Woarden, die wel uit andere taaien oorfpronk- 
lyk zyn, maar echter in onze taal het burger­
recht verkreegen hebben, of in dezelve ingelyfd 

/  " C » zyrt
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zyn, worden meestal ook naar het Nedcrduit- 
fclie taaleigen gefpeld; als profeet, filozoof; en 
niet propheet, pbilofoopb. . . • ' '

s- xv. ■ (
• • . . .  ; %

* '  Van de fpelling met dt.
~'\ ' »■ \  . • ,•

De fpraakkunflenaars onderfcheidcn alle de 
woorden van onze taal in tienderlci foorten 

Onder die foorten is er e_n, die men werk- 
'woorden noemt;/dat is, zulke woorden, waar 
door men eenc werkzaamheid, daad of bedryf 
uitdrukt of benoemt: b. v. als iemand zegt: ik 
l e e s  en bid dagelyks, dan zyn lees en bid 
•werkwoorden, om dat zy eene werking ar,inlui­
den : want kezen 'en bidden zyn werkzaamheden 
of bedryven.

Nu moet men weeten, dat het alleen fornmige 
werkwoorden zyn, die, in eenige gevallen, in 
*t einde met dt gefpeld moeten worden.

Oudtyds fpelde men GW/, broodt, landt, enz. 
met dt. Dit is geheel verkeerd; om dat hetgee- 
tie werkwoorden zyn, maar zelfflandige naam- 

'•wcordep) waar van in het vervolg zal gehandeld 
Worden. ; '<

Om nu grondig te weeten, wanneer fommige 
werkwoorden dt in het einde moeten, hebben; 
zoo let aandachtig op het volgende.
 ̂ Het is bekend, dat de werkwoorden, in het 
gemeen, fomtyds eenc / in het einde moeten 

' heb- •

(*) Zie dc bekroonde Spraakkunst van L. van Bol- 
• '  huis,  bladz. 17.
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"hebben, en fomtyds nier. Dus zal elk geniak- 
Jyk begrypen, wanneer men het werkwoord lees 
zonder / , en wanneer leest met eene / ,  fchryven 
moet. Nu is het even zoo gelegen met het 
werkwoord- bid. Wy zullen deze beide werk­
woorden lees en bid, in de nadere aamvyzing, 
dus telkens, tot een voorbeeld Rellen.

Als men leesr zonder / fchryft; dan moet men, 
in het zelfde geval, ook bid zonder / fchryven; 
en fchryft men leest met eene / ,  ‘dan moet men, 
in hetzelfde geval, ook bidt met / fluiten: de 
t  moet dan even zoo wel achter de d in bidt, 
als achter de s in leest koomtyi.
‘ Wy zullen dit nog wat nader in de byzon- 
derheden aanwyzcn.

Wanneer men van zieb zelven getuigt, dat men 
tegenwoordig iets doet of werkt, dan moeren de 
werkwoorden geene t achter agn hebben. Dus 
fchryft men dan: ■ .

IK l e e s  en bid dagelyks.

• Dit heeft echter eenige weinige uitzondering, 
naamlyk als het werkwoorden zyn, die de / al- 
t yd , en tot een wczenlyke .letter hebben; als 
trachten, zitten enz- dan fchryft men in het te­

genwoordige ook van zichzelven: ik tracht 
naar wysbeid; ik z i t  te kezen. •
■' Moeten de werkwoorden doorgaans zonder t in 
het einde gefchreeven worden, wanneer men van 
zichzelven getuigt , dat men tegenwoordig iets 
werkt; anders is her er mede gelegen , wan­
neer men van anderen getuigt of verh'aalt, dac 
zy tegenwoordig iets doen: dan moeten de werk- 

■ C 3 woor-
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woorden noodzaaklyk met / in ’t einde fluiten, 
^Ien fchryft dus: '

CY l e e s t  cn b i d t ' veeltyds.
K ï LEEST erf BIDT --------
ZY LEEST en BIDT ■■■ ■—
$IEN LEEST en BIDT ----  '

Maar wanneer men eene werking of daad ver­
haalt, die reeds bedreeven is; dan komt de t 
doorgaans alleen achter werkwoorden, waar mede 
men den perfoon, of de perfoonen, lynreebt aan* 
fpreekt, met het woordje gy of gyliedtn; achter 
(Ie overigen niet. &. v. , f •

v ( '  .
IK LAS en BAD 
CV LAAST eh BAADT 
HY .LAS en BAD 
ZY LAS en BAD 
MEN LAS en BAD -

4 •
dikwerf.

Verder, Wanneer men van één' perfoon iets 
Verzoekt, of'aan een' iets gebiedt, dan moet ’er 

doorgaans geene t achter de werkwoorden. 
Men moet dan fchryven:

o b i n d  ! l e e s  en b i d  fleeds. ;
» . '

Doch als men van Meer daéi één' perfoon iets 
verzoekt, of aan meer dan een' iets gebiedt; dan 
vorderen de werkwoorden altyd eene t in het 
$inde. b* v. \  • ■ •

Q BInderen! l e e s t  en b id t fleeds. ,
_ ’ ' XVI,
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N adere opheldering van de fpelling met dty 
* . door nieuv^è voorbeelden.

Om alle mooglyke duidelykhcid aan het voor­
gaande toe te brengen, willen wy hetzelve nog 
met -nieuwe voorbeelden, waar in meer vverk- 

' woorden voorkoomen, ophelderen.
Volgens het geen wy in de voorige afdeeling 

hebben aangeweézcn, moeten de volgende werk­
woorden zonder t in ’t einde gefpeld worden: 
dewyl men daar van zicbzelvcn getuigt, dat men 
tegenwoordig iets doet.

IK v r e e s  'God eerbiedig; - ' '  ,
IK l e e s  *s morgens in den bybel; 
i k  d oe  echter eerst tnyn morgengebed;

.■ IK m a a k  my geduurig aan over treeding fcbulMg\
■ IK, z o e k  by God vergeeving van tnyne zonden;

IK s t r e e f  naar meer volmaaktheid;
■ ik  b e mi n  dus myn waar geluk.

I  ̂ * *
Bygevolg moet men de navolgende werkwoor- 

» , den, in her zelfde geval, ook zonder t in ’t ein­
de fchryven: want of die met ^/eindigen of met 
eene andere letter, gelyk de _ voorgaande ; dit 
maakt geen onderfcheid. Men fchryve dan:

i k  b e l y d  myne ijonden voor God;
IK bid Hem om vergeeving van dezelve;
IK myd zorgvuldig alle gelegenheid tot zonde; , 
IK.STRYD zelfs tegen myn boezemzonden;
IK tjtouD veel van goede boeken te kezen;

", "....rkj - • ' " -C 4 1 ' IK'

-------- -— ----------
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IK b e s t e e d  mynen tyd dan nuttig; want 
IK w o rd  daar door wyzer en beter.

i i
In de navolgende volzinnen getuigt men van

anderen, dat zy tegenwoordig iets doen; daarom 
moeten de werkwoorden dan ook met t eindigen.

gy  VREEST Cod eerbiedig;
O Y L É E s r  *s morgens in de H. Schrift; '
,CY d o e t  echter eerst uw morgengebed;
GY m a a k t  u nog vaak aan over tree ding fcbüldig;

' G Y z o e k t  daar over by God vergeeving;
GY s t r e e f t  {leeds naar meer volmaaktheid;

- g y  b e m i n t  dus uw waar belang.
'  . I -

De volgende werkwoorden, die anders met d 
. , eindigden, moeten dus even zoo wel eene t in 

ie t  einde hebben als de. evengenoemde; om dat 
<zy in het zelfde geval voorkoomen.

• c y  b e l y d t  uwe zonden voor God;
G y b i d t  Hem om vergeeving; , ••
.GY m y d t  zorgvuldig alle aanleiding tot zonden 
gy  s t r y d t  zelfs tegen uwe boezemzonden;
GY h o u d t  veel van goede boeken te leezen; 
gy  b e s t e e d t  dus uwen tyd nuttig; want 
gy w o r d t  bier door wyzer en beter.

Op gelyke wyze vorderen de werkwoorden , 
in gemelde voorbeelden, eene t in *t einde, wan-

• . neer men, in plaats van het woordje g y , de 
*. woordjes by, zy , of men voor de werkwoorden

plaatst: dan fchryft men: by leest, — doet, — 
maakt,-* zy of men leest, — doet,~  maakt,

i . enz.
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enz. by gevolg ook: by, zy , of men belydt, — 
bidt y — mydt, — ftrydt, enz. De t moet wcêc 
zoo wel aciner de d in dc laa'tfte als achter ee­
ne s, e , of k in de ecrstgemelde woorden.

Volgens het geen te voorcn aangemerkt is, kaü 
men fchryven, als reeds gebeurd zynde:
ik  s p r a k  dikwerf van nuttige dingen', dut ook 
IK ha d  daar veel voordeel van.

De woordjes fprak en bad moeten hier beide 
zonder t gefchreeven worden: om dat men van 
zich zelven iets getuigt. • .

Maar getuigt men, in zulk een geval iets van 
een ander, dan vorderen de werkwoorden weer 
fiene t , men fchryft dan:

gy s p r a a k  t  dikwerf van nuttige dingen, en . 
gy h a d t  daar veel voordeel van. Beide werk-, 
woorden met t in ’t einde.

Insgelyks, h y ,  z y ,  of m en s p r a k  veel 
van nuttige dingen, dus ook: h y , z y , of men 

■ h a d  daar veel voordeel van.
t  \  ’ „

' In de navolgende gevallen, moet men de werk­
woorden zonder e in ’t einde fchryven; om dat 

, men daar tot één perfoon fpreekt.
o K i n d !/

g e d e n k >aan uwen Schepper; 
l e e s  veel in de H. Schrift; 
e e r  uwe Ouden en Meet ten;
Wees  bun gehoorzaam; 
b e m i n  uwe naasten; )

x , C 5 BOE
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d o e  aan «Ik wél;
CEEF mild aan de armen;
VL OE K,  7 - W E P ,  L I E G  en L A S T E R  « « / J  
g a a  naar/lig ter fchool; 
l e e r  vlytig uwe lesfen, met één wooYd, 
l e e f  vroom. '• J

•■ <
Dus moet men dm ook, in het zelfde géval, 

■aamlyk als men dén perfoon aanfprcekt, de 
werkwoorden, die met d eindigen, zonder t in 
*C einde fchryven. b. v, ■ •'

.. ■/ ** \  < o K i n d !
,-\ •- : 'N v ' ‘

BID God dikwerf aan; ~ . <'
b e l y d  wu/£ zonden voor Hem; ' * < .
h ou d  vrê /<? w?/ •.

* MYD kwaad; . '
s t r y d  zelfs tegen uwe lieffle zonden; . .
w o r d  »/*/ //£/ toornig; v
v e r l e i d  niemand tot bet kwaade; 
b . e s t e e d  uwen tyd nuttig.

* « ' s. ' . T . •* ' *
Doch, wanneer men meer dan één perfoon aan• 

fpreekt; dan moeten, in genoemde gevallen, alle 
die werkwoorden met cene t fluiten, aldus:

' .* / • I  ■ ' v
* < . L i eve  K i n d e r e n !'

. * i ‘ ’ *-
g e d e n k t  aan uwen Schepper; 3 x ,
l e e s t  dikwerf in'den bybel;~ ‘ '
e e r t  uwe Ouders en Meesters; _ 
w e R s t  bun onder daanig; • ,
b e m i n t  uwe medemenjfeben;

■ ^ D O E T



Neckrlandfcbc fpcU en taalkunde. 4 3
p o E T .  aan ieder wél;
g e e f t  mildelyk aan behoeftigen
VLOEKT,  Z WE E R T ,  LIEGT «f LASTERT niet;
g a a t  vlytig ter fcbool;
l e e r t  naarjlig uwe lesfen; in *1 kort,
l e e f t  godsdienjlig en deugdzaam.

Even zoo wel moei dan de t koomen achter 
aan de volgende werkwoorden, die anders met 
d  eindigen, naamlyk,

v ' G e l i e f d e  K i n d e r e n !

b i d t  God geduurig aan ;
BELYDT uwe misdaaden voor Hem; 
h o u d t  vrede met alle menfeben; 
m y d t  alle zonden;
s t r y d t  zelfs tegen uwe bcmindjle zonden; 
w o r d t  niet ligt boos; '
v e r l e i d t  niemand tot ondeugd; 
b e s t e e d t  uwen tyd wél.

d ' Zo gy dit nu wel begreepen hebt, dan kunt 
gy ook de navolgende vraagen gemaklyk beant- 

' woorden. • . :

1. Ps. 25: 2. in rym,  ftaat: Heer, ai! m a a k  
my uwe wegen, waarom niet maakt?

2. Ps. 100: 1. fiaat:,j u i c h , aarde; j ui cht  alom 
den Heer. Waarom vindt men hier eerst

. juich , zonder r ,  en dan juicht met eene /?
3.  Waarom Haat er Ps. 103: 1. l o o f , l o o f

den Heer, tnyn ziel, ----  en vs. 11. l o o f t ,
. " l o o f t  den Heer , gy zyne Itgerfcbaaren P
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a ' • <

$. xvii.
,Van de w erkw oorden, die dan eens met eene 

t 9 en dan w éér met éene d  eindigen.( • 1 t  \

Alle werkwoorden, die geen byvocgfel van de, 
det, of den dulden kunnen, moeten nimmer met 
d eindigen; als: > , ’.
■ > ' • • •; * ’■

'betracht . ' verlicht ; -verlost 
verwacht verplig* bevrucht

, verzagt . verdicht beftraft. ^

Want men kan nimmer, in goed Neêrduïtsch,
( fchryven: betraebde, betraebdet, of betraebden; — 
maar wel betrachte, betraebtet, betrachten.

Met woorden, die fomtyds de, det of den tot 
een toevoegfel bekoomen , is het anders gele- 

.. gen; b. v . ' »•
x. . ;. ■' ; ■ 'v : ■ /  y  *

befchaaft vereert ' verdeelt
•' verbetert voltooit gewent

bevordert verzuimt befchaamt
' bemint verandert bekeert, enz.

- Deze,' en meer zulke woorden, moeten fom­
tyds met t in ’t einde gefchreeven worden; ge- 
lyk wy in de voorgaande afdeeling aantoonden, 
tn de voorbeelden, gy, by% zy, of men leest, enz.
In zulke gevallen fchryfc men; gy b e s c h a a f t  
uw verfland, v e r b e t e r t  u w  bart, b e v o r -  

, DERT uw geluk: of k i n d e r e n !  b e s c h a a f t  
uw verfland, v e r b e t e r t  u z v  bart, b e v o r ­
d e r t  uw geluk, enz. In welke gevallen erper- 

r ............. , •' , t lbo-
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foonen voorkoomen, als Iets werkende. Maar al­
le zulke .woorden vorderen fomtyds ook eenc d 
in het einde; als lefebaafd, verbeterd ^bevorderd, 
bemind enz.

yuoreerst, als er perfoonen voorkoomen, niet 
als werkende, maar als bewerk: wordende, bewerkt 
zynde, of bewerk: zullende worden; zoo dat zy 
daar onder, als ’twaare, lydelyk zyn.

' Wy zullen dit nader ophelderen, en, kort­
heidshalve, alleen het woord bemind tot een voor­
beeld ftellen; waar door men dc overige dan van 

" zclvcn verftaar. ,

Ik word, wierd, ben, of was BEMIND, 
gy wordt, wierdt, zy t , of waart b e m i n d ;  
b y , zy, of men wordt, wierd, /r of wa; bemind; 
Tuy worden, wier den, zytf , of waar en c E »M IN D ; 
i/t zöw óf 2/7/, £y zowt// of zult bemind worden; 
by , ?y, of wf/7 201/ of z*j/ b e m i n d  worden;

' wy of zy zouden of zullen b e m i n d  worden, 
doch alleen om onze beminlyke boedaanigbeden.

Hier ziet men. dus, dat dc bemind wordende 
perfoonen, niet als werkzaam, maar als lydelyk 

, voorkoomen, als van anderen bemind.
In de tweede plaats vereifchen zulke woorden 

eene d in ’t einde, wanneer er perfoonen in eene 
rede voorkoomen, als iets gewerkt hebbende, zoo 
dat hun werk reeds verricht is.

Wy willen dit nader aantoone'n, en de woorden 
befebaafdy verbeterd, en bevorderd tot voorbeel­
den neemen. ; . „. .' •

ff*
~ ~ 1 U U -  ' ■-- ------------------------------- - ‘ ■ »  -  ------------------
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IR HEB o/ HAD myn verftand BESCHAAFD, 

^  myn bart v e r b e t e r d ,
myn geluk /  b e v o r d e r d ;

GY HEBT of h^dt uw verf and BESCHAAFD,
. ' uw hart v e r b e t e r d ,

uw geluk b e v o r d e r d ;
HY h e e f t  of had zyn verftand b e s c h a a f d ,

• , zyn bart v e r b e t e r d ,
* ' f zyn geluk b e v o r d e r d ;

EY h e e f t  of had baar verftand b e s c h a a f d ,
/ baar bart v e r b e t e r d ,

• ' baar geluk b e v o r d e r d ;
'  \VY HEBBEN of HADDEN ÖMS Verftand B ES C H A A F D ,

ons bart . v e r b e t e r  d,
, ' • l/ ( Ons geluk BEVORDERD.

' . . 0 " ■ ' - * ' ' 9
Da reden nu, waarom men nu dit foort van 

• \voorden, in genoemde gevallen, niet met eene 
x '  t  maar met d lluit, is, om dat dezelve, wanneer 

men op eene andere wyzc in het verledetie fpreckt $ 
( f )  de byvoeglels de, det of den bekoomen, 
•\velke met d beginnen. Men fchryft dan:

. *- IK

, (*) Spraakkunstenaars noemen deze wyze van fpree-
ken ,-xhet onvolmaakt verleden. Zy fleüen 
drieërlei verleden* tyd: i een’ volmaakt ver- 

, ledenen tyd;/uitgedrukt door het woordje heb 
of hebt: 2 een’ meer dan volmaakt ver lede­
nen tyd; uitgedrukt door het‘woordje had of 

■ hadt: 3 een’ onvolmaakt verleden', tyd; wan- 
-v neer er geene van die woordjes by gebruikt 

wordt. ̂ Zie van Bolhuis, bjads. 54.
x ) *
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IK b e s c h a a f d e  myn ver Band,
' v e r b e t e r d e  myn bart, <rn 

b e v o r d e r d e  dus myn re luk;
CY BESCHAAFD ET uw verftand; '
’ v e r b f T e r d c t  uw bart, éw

b e v o r d e r d e t  dus uw waar belang ;
HY b e s c h a a f d e  zyn verftand,

VERBETERDE ZJ7/ Zwr/ , £>/
„ b e v o r d e r d e  dus zyn geluk;

;  Z Y b e s c h a a f d e  fort r  verftand, 
v e r b e t e r d e  Zw/r Zwr;, en 

1 bf-VOk d e ^ d e  zoo baar geluk;
WY BESCHAAFDEN 0WJ Vtrftand, 

VERBETERDEN OUS hart, til 
, ' • BEVORDERDEN </«f 0«r geluk.

Zoo ook b e s c h a a f d e  menfcben, v e r b e -  
> T e r d e  harten, enz.

Uit de gegcevene voorbeelden, befcbaafdetï 
gy verbeterdet, bevorderdet, ziet men nu ook,
in welk geval fominige woorden de lettergreep 
det in het einde bekoomen.
, Nu Haat ons nog even' aan te wyzen, in welk 
geval fommige werkwoorden met de lettergreep 
tet moeten eirldigen, als maaktet, enz.

Wy hebben te vooren gezien, dat er werk­
woorden zyn, die de byvoegfcls de , det of den 
nimmer dulden; als maakt, betracht, verwacht, 
enz. Deze woordeiv bekoomen dus de byvoeg- 
fels te , te t, /<•», in het zelfde geval, als de ftraks 
genoemde de, det, den, in het einde krygenr 
b. v. /£ m a a k t e ;  ly , zy, of men m a a k t e ;  
^ ' m a a k t e t ,  £y VE RWA C H T E T ,  £y b e -  
t r a c h t t e t ;  wy m a a k t e n ,  enz.

: Eer
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Eer ik van dit ftuk der werkwoorden, die dar; 

eens met d , en dan weer met t eindigen, af- 
s flappe; vril ik u nog eenige bandleiding gecvcii, 

om tc beproeven, of een dier voornoenide woor­
den d of / in het einde hebben moet. Te vvee- 
ten* door het woord b i d t  telkens tot een 
vergclykend voorbeeld tc nectnen, of het zelve, 
in zyne gedachten, met het woord bewind be~ 
febaafd, verbeterd enz. tc verwifle-len; en er te­
vens gy, by, zy, of men voor te plaatfen. ---- *
Kan dan in die rede het woord bidt in een* goe­
den of verftaanbaaren zin gebruikt worden , en 
kunt gy er ook in een’ goeden 'dw gy ,by , zy of 
men voor plaatfen; dan moet uw woord met t 
gefchreeven worden, alsbefebaaft, bemint enz. •—. 
Doch wordt, door die vcrwiflcling met het woord 
HDT Q*y, by, Of wen ér voor geplaatst),

,• de reden louter onzin; en kan het woord g e b e ­
d e n  (met voorzetting van word, wierd, ben, 
is, beb, beeft of was') er, in een’ verftaanbaaren 

•. zin, in gebruikt worden; dan moet liet woord,
/' waar over men twyfelde, met d eindigen* Men 

neerne het te vooren gedelde voorbeeld , daar het 
woord bemind telkens voorkomt, men plaatfe daar 
voor, in zyne gedachten, het woordt bidt, met ; 
word, wierd, ben, beb, beeft of was; en men zal 

, - er met geene mooglykheid een’ goeden zin van 
kunnen maaken: want ik word, wierd, ben, of 
was b id t ,  is louter onzin. ‘

In tegendeel, men plaatfe, in zyne gedachten, 
voor het woord bewind, telkens het woord gebe- '  
den; met word, wierd, ben, is of u'as er voor, 
en het zal een verftaanbanre taal zyti. Immers 
levert het een* goeden zin op, als men fchryft,

• , . ■ ik

-—
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ik~ivierd, ben, of was, of by is, g e b e d e n  
om een aalmoes. En zoo ook in andere gevallen.

Het woorat bidt zoudt gy in uwe gedachten , 
om bet met een voorbeeld te vergelyken, ook 
verwificlen kunnen, met loopt, leest, enz. Of 
ook zoudt gy gebeden vervvifl'elen kunnen met 
geloopen, gelcczen, of een ander.

Doch men blyve zich ook hier fteeds herin­
neren de aanmerking, die \vy by het begin van 
deze § maakten, dat de werkwoorden, die geen 
byvoegfel van de, det, den, achter zich dul­
den, nimmer met d eindigen: want al zeggen 
wy hier, by v e r w a c h t ,  gelyk by b i d t ,  of 
by leeft, wordt, is v e r w a c h t ,  g e p e r s t  
enz. gelyk g e b e d e n ;  wy behouden altyd de/*

• • . § .  X V I I I .

■ ’ Van de fpelling met dd en tt.
• Men bedoelt niet de fpelling met dd en tt iö 
de meervoudige woorden hadden, wedden, vat­
ten , zitten, die in ’t meervoudige den korten 
klank van ’t enkelvoudige ik bad, wed, vat, zit * 
behouden, en waar door dan de verdubbeling, 
dier medeklinkers veroorzaakt wordt: maar in 
zulke woorden, dio-in ’t meervoudige anders maar 
ééne d of / hebben , als [poeder., vtrfmaaden, 
verachten, betrachteni welke dan fomtyds dd o£ 
tt bekoomen, als men er door aanduiden wil» 
dat de daad of werkzaamheid, die zy te kennen 
geeven, reeds voorby is.

Het volgende voorbeeld zal dit nader ophel­
deren. Als men fchryft

P ;  ‘ /*
\ . " ■ • •
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I k  VF.RE e r  G o d 9 en s m a a k  zy n c  gunst, 
i k v e rsm a a d  nocb v e r a c h t  zy n e  gunst n i e t ,

of '
VEREEREN SMAAKEN ZyHC g l i m t ,

wy VERSMAADEN VERACHTEN gUttSt tliet;

dan weet elk oplettende, dat men dit van het 
teg en w o o rd ig e verdaan moet. * *
.. Maar fchryft incn . •

J k VEREERDE C o d, 6*t SMAAKTE Zyne g tW S t, 
r wy v e ree rd en  God, «; sm aakten zy , e g u m t ;

dan weet men, dat dit van het verledene te ver­
daan zy. Hier uit v<>lgt, dat men, in het zelfde 
geval, ook in Vverledene fchryven moet

l k  versmaadde o f v era ch t t e  (in plaats van 
verachte de)  Gods g u n s t  n i e t,
• versmaadden o f verachtten (in plaats 

van verachteden)  'd ie  n ie t.

En hier door wordt dan d d en t t in die woor- 
- den noodzaaklyk. . . • * ^ . .

Nog eens. Als iemand fchryft-
m en v e r s m a a d e  en v e r a c h t e  m y !

dan duidt dit g een  v e rh a a l aan, van het geen hem 
'overgekoomen is, maar ’tgeeft eene to c la a tin g te 
kennen; als of hy zeide i k  g e e f  er v ry h e id  to e ; 
m e n versmaade en verachte  m y m a a r ;  in d ie n  
m én d ie  fn o o d b c id  g o ed v in d t» - ■—  -j 

. ‘ . - DQch

. —- r m.   1 g PPI
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Doch zo iemand fchryfc

wen VERSMAADDE CK VERACHTTE (o ï  VERACH» 
tede} « j ;

dan duidr het aan, dat dit daadlyk reeds omtrent 
hem gebeurd is. '

Dus is groote cn grootte ook zeer ondcrfchei- 
den.' Men fchryft b. v.

Noacbs Arhe was r u i m ,  w y d ,  b r e e d ,  en 
CR.OQT genoeg voor de fcbepfelen, die er in ge» 
borgen moesten worden.

In een ander geval, komt, achter ieder van 
die woorden, de lettergreep te: b. v. In Noacbt 
Arke was veel ruimte; zy was van hoogte* 
Wydte, breedte, en dus van grootte juist 
van pas. In het Iaatfle geval mag men zoo min 
groote fchryven als booge, wyde, breede: de let­
tergreep te moet, in net zelfde geval, zoo wel 
achter groot, als achter boog , wyd, breed: waar 
door dan boog hoogte, breed breedte, wyd 
wydte, en groot grootte wordt.

r ' ;  ■' D a  ' ' $• XIX.
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'{. '  $. X I X .

M en m oet het gebruik van eenige w oordjes, 
en een en ander taal-eigen kennen.

. • 'i • ' ' * 'i *-Y
Indien men onze Nederlandfche taal zuiver.wil 

' .leeren fchryven, dan is lier noodzaaklyk , dat 
jneft het onderfcheicien gebruik kent .van 9 

• * 1 • •, > *■ s
Hy , 'zy, het, hem,: haar; 
de, des, der, den, het;
een, eens, eene, eenen, eener; .• />'"
myn, myns, myne, mynen, myner; .

- uw, mvs, uwe, uwen, uwer; 
zyu, zyns, zyne, zynen, zyner; ' • r.* r T’;.
hun, huns, hunne, hunnen, hunner; * r') 
haar, baars, haare, haaren, haarer; 
wie, wiens, wier, wien, wat; 
die, diens, dier, dien, dat; -•* • -v
welk, welks, welke, welken, welker; 
bns, onzes, onze, onzen, onzer; 
deze, dezes, deze, dezen, dezer, dit; 
geen, geens, geene, geenen, geener; 
dezelve,deszelfs, denzelven, derzelvcr, hetzelfde; 
dezelfde, deszelfden, denzelfden, derzelfder, het­

zelfde; <\
...zelf, ...zelfs, ...zelve, ...zelven, ...zelver; 
voorts hun, hen, en haar..

Om het onderfcheiden gebruik van alle deze 
woorden grondig te verftaan, moet men vooraf 

■ de volgende drie dingen noodzaaklyk weeten.
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I. Wat zelf Bandje naamwoorden zvn;
a. tot wolk gcjlaebt ieder zelfflandig naam­

woord behoort;
3. in welken naamval het voorkomt.

. ' ' . ■ $• XX.

I. M en m oet w eeten , wat een zelfflandig 
naamwoord is.

Een zelfflandig naamwoord i< zulk een woord, 
Waar mede men perfoonen of zaaken benoemt.* 
als man, vrouw, kind, hemel, aarde, water, ze­
gen , waarheid, geluk, enz. in ’tkort, alles wat 
er is, en een draagt, daar van is die w.™*?
een zelfflandig naamwoord

Men noemt zulke woorden zeifjlandige naam­
woorden, om dat men er perfbonen, of dingen, 
die op zichzdven beft aan, door benoemt: in on- 
fcheiding van hyvoeglyke naamwoorden, die men 
by de zelfflandige voegt, om er den aard, of de 
boedaanigbetd van een perfoon of ding door aan 
te vvyzeu; b. v. verflandig, deugdzaam , braaf, 
beider, vruchtbaar, friseb, enz. als een ver Bon­
dig nian, eene deugdzaame vrouw, een braaf 
kind , de heldere hemel, de vruebtbaure aarde, 
friseb water. -

De byvoeglyke naamwoorden kunnen forntvds 
veel klem en fieraad aan eene rede byzetten, in­
dien zy juist gekoozen, en wél geplaatst zyn: 
b .  v. bet T I N T E L E N D E  flarrenbeir, de Z I L ­
V E R B L A N K E  maan, een ' b  e k o o r l y k  veld, 
ten, L O W M E R i t Y K  W ,  r/e z i e L s t u . e e -  

D le n -



£4 Bebatlyk Onderwys in de .1

IENDE ttronen van den l i e v e n  nachtegaal, 
kunnen een g e v o e l i g  hart, godveii-* 
j i e e r l y k e n d e  aandoeningen opwekken.

S- X X I .

. Van de geflacbtcn der zelfdandige
■ ... naamwoorden. .

2. Men moet vveeten., van w e lk  geJJacht een 
zelfdandig naamwoord is, dat ons voorkomt.
' E r  zyn drie onderlcheidcne geflacbtcn der zelf- 
ftandige naamwoorden, het manlyke, het vrouw, 
lyke, en het onzydige. Elk zelfllandig naam­
woord behoort doorgaans tot êén van deze ge- 
flachten. - ‘ x •
Om- te vveeten of een naamwoord manlyk y 

vrouzvlyk, of onzydig is, is eene geflacbtlyst van 
• de meeste naamwoorden noodig; om dat wy meest 
uit het dandvastige gebruik ontdekken moeten, 
t o t  welk van deze gedachten een zelfllandig naam­
w o o rd  behoort. ( '* )  . ' ,
..»V , ' Daat

. ' (*) De beste geflacbtlyst uit het gebruik opgemaakt, 
en door voorbeelden bevestigd, heeft A. Kluit 

i, daar van gegeven, in den zesden druk te Ley-
. den 1783, Een leerling die vorderingen begeert 

te maaken, kan daar toe dagelyks by de hand 
' hebben, eene beknopte lyst van de gebruiklyk- 

He woorden, waar van het gedacht Hechts aan- 
geweezen wordt, welke door van Bolhuis ge- 
geeven is, achter zyne derde uitgaave van K. 
S ty l , aanleiding tot de kennis der Nederd• 
taal, te Groningen 1787 by Oomkens.

$ p
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Daar zyn échter ook cetiige algeheene regels 
of kenmerken, waar uit men van een groot deel 
woorden, de gedachten vveeten kan Men zie 
dezelve by v a n  B o l h u i s Spraakk. bl. 17—21.

/:■ §. X X I I .

- v Gebruik van de woordjes hy> zy ,
bet 3 beniy en baar.

Zoo dra men weet, of een woord manlyk, 
vrouwlyk of onzydig is; kan men het ondeifchei- 
den gebruik van de woordjes

byy zyy bet, bem en baar
gemaklyk lecrcn kennen. Fly en bem, gebruikt 
men in plaats van manlyke zelfdandige naam­
woorden. b. v. De woorden Leerrneefler en brief 
zyn beide manlyk; dus fpreekt of fchryft men 
dan van eencn Leerrneefler: hy is een goed man; 
9tis hem tot blydfcbap, wanneer zyne leerlingen 
vorderingen maaken. Insgelyks zegt men van ee- 
nen brief; hy ligt gereed; ik zal hem terflond 
aan mynen vriend verzenden,

Zy en baar gebruikt men in plaats van vrouw 
lyke zelfdandige naamwoorden. Men zegt dus 
van eene vrouw: zy is verflandig, bevallig, en 
deugdzaam; en daarom moet elk h a a r  beminnen 
en achten. Het woord zon is insgelyks vrouw­
lyk; by gevolg fchryft men : zy gaat prachtig 
onder , ik befebouw haaR met verrukking!
’t Woordje bet gebruikt men in plaats van een

- onzydig naamwoord, b.' v. Kind is onzydig; dus 
fchryft men dan: h e t  leert voortreflyk; ik zie

•>. D 4 ' s HET
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h e t  met genoegen de les opzeggen. ïnsgelyks 
van een boteb fpreekende, dat mede onzydig is, 
•zegt men: h e t  is zeer bekoorlyk; ik verkies h e t

• dikwerf tot myne wandelplaats.
In ’t meervoudige gebruikt men het woordje zy 

in alle drie gedachten; — en haar gebruikt men 
insgelyks in plaats van vrouwlyke zelfflandige 
naamvyoorden die meervoudig zyn.. ■■■<■ .

$• x x i i i .  • m\
V ' • • ' • V • ' • # ' r y

• '  • Van de naamvallen, - » -
. \ .

' 3. Men moet, om het onderfcheiden gebruik*
van alle dé te rooren geplnatllc woordjes recht 
te verfhan, ook de naamvallen kennen.

• * , De zelfflandige naamwoorden koomen niet al- 
tyd in hetzelfde geval voor. Er zyn zes onder- 
fcheidene gelegenheden of gevallen, in welke zy 
kunnen voorkoomen; en dit noemen de Spraak- 
kunstfchryvers, de ?*s naamvallen.

De eerfle naamval is; als de perfoon of zaak, 
door het zelfllandig naamwoord uitgedrukt, voor­
komt als werkende, zynde, of wordende, b. v. 
cod regeert alle dirfgen. Hier komt God immers 
voor als werkende, namelyk regeerende. god is

• oneindig volmaakt. Hier komt God voor als zy#- 
de. god wordt met reebt gepreezen. Hier als 
.wordende. Deze naamval heet alleen, de Werker.

< De tweede naamval is, als de perfoon of zaak, 
door het zelfllandig naamwoord aangeduid,, voor­
komt als eigenaar van iets. b. v. De gebeele aar­
de is gods gewrngt, of een gewrogt van god ; en 
daarom wordt deze tweede naamval, d$ Eigenaar 
genoemd, ■ .. ‘ ' De

—

c

——
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De derde naamval heeft plaats; wanneer de 

perfoon of zaak, door het zeifltanclig naamwoord 
uitgedrukt, voorkomt als iets ontvangende, b. v. 
Aan c  o D moet al bet redelyk fcbtpfd eer gee- 
ven. Hier door ontvangt God dus de eer vin *t 

i fcbepfel. Daarom noemt men dezen naamval ,den 
Ontvanger, • >

De vierde naamval wordt gebooren, als de pcr- 
l foon of zaak, door het zelfftandig naamwoord 

uitgedrukt, voorkomt als eene werking ondergaan­
de , of lydende eene werking van elders, b. v.

_ Wy moeten g o d  verheerlijken. God lydt of onder- 
! , gaat daar door onze verbeerlyking. ’tls om die

reden, dat de vierde naamval, de Lyder heet.
De vyfde naamval is, als de zelfltandigheicf, 

door het naamwoord aangeduid „ voorkomt als
v. O god! wat zyt

fproken, welke hier dan voorkomt als Toehoor­
der: en dit is de reden, waarom de vyfde naam- 

\ • val de Toehoorder heet.
De zesde naamval lieefc plaats, als de Zelffhn- 

digheid, door het naamwoord bedoeld, voorkomt 
als iets mijfende, of dervende, b. v. van god beh- 
len wy al het goede. Hier komt God dan, als 
’t waare, voor, bet goede, ’t welk wy van Hem 
genieten, dervende. Daarom noemt men dezen 
zesden naamval, den Derver.

Zie hier nu de ttaatnen der zes naamvallen by 
| - , elkanderen. I. Werker, 2. Eigenaar, 3. Ont­

vanger, 4. Lyder, 5. Toehoorder, 6. Derver.
> Wy zullen ze in ’t vervolg met fyfers 1, 2, 3, 

4 , 5 , 6 ,  merken, en ze den eerften, tweeden, 
derden, enz. noemen.
, • , D 5 Laat

—------------ ----------------- --------

wordt God aange-
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\

La*t ons nu ook nog de zoo even gegeevene 
Voorbeelden , ter duideiykcr aanwyzing, en onder- 
fcheiding van alle die genoemde naamvallen, naast 
elkanderen plaatfen. • ,

I. cod regeer.t alle dingen; god is oneindig 
*' volmaakt; god wordt met recht gepreezen.
5. De gebcele aarde is gods gewrogt, of een 

gewrogt van god.
3. aan god moet elk redelyk fcbepfel eer gee-

>  -VEN. V...-
4. Wy moeten cod verheerlyken.
5* 0 cod! wat zyt Gy mild en goed!
6» van cod hebben wy al het goede.

• ’• " ' . • - /
xxiv. /■

v  * *■ —  • *-'• •  • ‘  • ' ,
' y . c • W at nu verder te toonen.

n /  ?!> ' ■ ' "
Na deze gronden gelegd te hebben, kunnen 

wy overgaan, om het onderfcheiden gebruik van 
de te vooren geplaatfte woorden te doen ken­
nen. : -  '  >

Ten dien einde zullen wy eerst eene Tafel van 
'gemelde woorden, die, door de naamvallen en 
gedachten , verandering ondergaan, laaten vooraf­
gaan; uit welke tafel men zien kan, welk woord 
in ieder naamval plaats hebbe: en dan zullen wy 
het onderfcheiden gebruik van fommige dier woor- 
den, in de byzonderheden, nader aanwyzen, en 
telkens met voorbeelden ophelderen.

, . '  . • §. XXV.

P P '’ * * " t r »' w - 1. .................. 1 .— r ——«—■
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ï Tafel van de naamvallen in de 
, ’ Woordjes, de, een, myn, enz.
» Vt “ / * ' • ,

• ’ i ' Eerftc naamval.

. Manl)k» Frouwlyk. Onzydig, Meervoud»
de de het de
een „ eeno een * *
myn , inyne myn myne
uw uwe nw • uwe
zyn .. zyne . zyn zyne
hun hunne hun hunne
haar haato haar \ haare
wie wie ,wat wie
die die dat die
weljc welke welk' welke
onze onze ons onze
deze deze die „ ■. . deze
geen geene geen geene
dezelve dezelve „ hetzelve dezelve t
dezelfde - dezelfde hetzelfde dezelfde
. . . z e l f . . . z e lv e . . . z e l f . . . z e lv e » .

s N \ , Tweede naamval.

Manlek. Vrowwïyk» Onzyïtg. Meervoud,, •
des of der of des of der of' .
van den van de van het yan de
eens ot eeuer of eens of
van eenen van eene van een
myns o f myner of myns of .myner o f
van mynen van myne van myn van myne
uws of uwer of uws of uwer of
van uwen ' van uwe van uw van uwe
*yns o f  " zyner o f zyns of zyner o f
yaa zycea van zya® f iui i j  a , raa ijaz

Tftïl
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Manlyk. 'Vrouwlyk. Onzydig. Meervoud»
huns of hunner of huns of hunner of
van hunnen van hunne van huu van hunne
kaars of haarer of haars of haarer of
van haarea van haare van haar van haare

, vrien* of '  wier of wien» o f wier of
van wien van wie van wat van wie
diens of dier of dien» o f dier of
van dien van die van dat van die
welks of welker of welks of welker o f
van welken van welke van welk van welke
onzes o f onzer of onzes of onzer of
van or.zen van onze van ons van onze
dezes ot dezer of dezes of dezer o f
van dezen van deze vm dit van deze
geen* of geener of gcens of geener of
van geenen van gcene van peen van geeno
deszetfs of derzelver of dcszdfs of derzelver of

/*' van denz^lven van dezelve van hetzelve van dezelve
dcszelfden o f derzelfdcr of ' dcszelfctcn of derzelfdcr of
vannenzelfdcn van dezelfde van hctzelfvle van dezelfde
. . .ze lfs  of .. .zelver of ... zelfs of . . . z e lv e r  o f
v a n ... zelven van ...zelve> van .. .za lven van ,H zelven.

; • i . _ -• Derde naamval. .//" .
\ ' - ’

x i
Manlyk. Vrouvjlyk. Onzydig. Meervoud.
aan den aan de aan het aan de
aan eenen aan eenc aan een *
aan myneii aan myne aan myn aan myne '
aan «wen aan uwe .aan uw aan uwe
aan zynen aan zyne aan zyn aan zyne
aan hunnen aan hunne jmn hun aan hunne

t - aan haaren aan haare aan haar aan haar&-
aan wien aan wie aan wat aan wie
aan dien aan die aan dat aan die
aan welken aan welke i aan welk aan welke
aan onzen aan onze aan ons aan orze
aan dezen aan deze aan dit aan deze
aan geencs uan geene aan geen aan gcene

' . ;*.y. ' aan

—
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Muttlyk. Vrouvjfyk. Onzydig. Meervoud.
«nn derzetvcn aan dezelve aan hcrzvlvc aan dezelv»
tan dcnzeff.ten am  dezelfde aan hetzelfde aan dcxdfd»
a a n ... zelven aan..'.aelvc a an ... zelven aaa... zelven.

; ; • , i ;

V  Vierde naamval.

Manlyk. Vrotrjelyki Onzydig. Meervoud.
den de het de
«enen eene een , ‘ * J '

mynen myne . myn mynef
uwen . uwe uw uwe
zyuen .zyne zyn zyne
hunnen hunne hun hunne .
haaren haare haar luaVe
wien ' ; " wie ( , wat. wie
dien die dat die <
welken welk» welk welke
on^en onze ons onze
dezen deze dit deze
geenen geerre geen •geene -
denze'vcn dezelve herzelv» dezelve
denzelfden ■ dezelfde hetz.-lfie dezelfde

' . . .ze lv en ...zelve ... zelf ...zelven.

r '
11 ' /

_< Vyfde naamval.

Manlyk. Vrouwlyk. Onzydig. Meervoud.
myn myne myn myno
onze onze •ns ^ onze. '

(De overige woorden koomen in den vyfdcn 
' naamval nimmer te pas.

. Zesde

.... ■"ï-'l '   ■'!»■■■ .... .. I .....
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Aw; • Zesde naamval. .. \ *\

Manlyk. Vrouxvlyk. Onzydfg. Meervoud.
▼an den van de van h e t van  d e
v an  eenen van eene van  een
v an  i ry n e a van m yne van  tz y n van mynd
v a n  u w en van uwe van  uw v an  uwe
Van Z*nen van  Xyne . van zyn van Xyne
van  huftnen van h u n n e van hun van  h u n n e
van haaren van haare van  haar v a n  h aa tc
v an  wien van w ie van W at van  w ie
Van d ie n  . van d ie van d at , van d ie  ,
van w e k f ^ . van w elke . van w elk  . van w elke ,
van  onzen van  onze  ‘ van ons van  onze
Van dezen •* van  deze Van d ie van  deze
van  ge nen van  geene van geen van  gcene
Van dcnzclven van  dezelve van h e tze lv e van d eze lv e
v an  deozelfJen van dezelfde van h e tz e lfd e van  dezelfde  '
VaQ fty zei ven' van . . .ze ive  van .. .zclven vaa .zelveo,'

.t V v '/ • * f ■ -i i; •• »•
S- XXVI. - :•»

• „ . i.. '■>* . 3  * J■ - ; •
Van het onderfcheiden gebruik der 

. woorden ds, des, der, deny hes.

Wanneer iemand - een van deze woorden ge­
bruiken moet; (laat hem te letten, vooreerst, 
of het zelfftandig naamwoord, voor welke het 
gefteld moet worden, tnanlyk, vrouwtyk óf ot\- 
zydig is; en dan, in de tweede plaats, in wel­

den naamval het voorkomt. . ‘ ' -
, Is het zelfftandig naamwoord tnanlyk; dan komt, 
£elyk uit de gegeevene Tafel te zien is, in den 
iften naamval het woordje dey in den aden naamv. 
des, of van den, in den 3<icn 4den ei1 6l,en naam- 

• val den. In den 5<ien naamv. komt geenc dier 
woorden te pas. Zie dit alles in het ftraks ge-

> ; * . . . , see-
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gcevene voorbeeld, ’t welk wy hier herhaa’en 
zullen, en het zelfftandig m.mlyk naamwoord 
Heer in plaats van Cod gebruiken; dewyl ge­
melde woordjes voor het woord God niet te pas 
koomen. ' •

1. de h e e r  r e g e e r t  alle dingen ; DE 
h e e r  IS oneindig volmaakt; DE HEER 
w o r d t  wet recht gepreezem

2. De gebeele aarde is een gewrogt d e s  hee-  
r e n  Cof een guvregt v a n  d e n  h e e r . )  
a a n  d e n  h e e r  moet elk redelik weezen 
e e r  ge e ve n .

4- d e n h e e r  moeten vjy v e r  n e e r  l y  k e n. 
5* * (Hier komt het woordje de niet te pas.)
6. VAN DEN HEER hthhtn wy AL HET.
. 0.0 £ DE* • . . - ’ ••

Is het zelfftandig naamwoord vronwlyk; dsn 
,komt in alle naamvallen het woordje de - voor 
*t naamwoord, behalven dat men in den tweeden 
naamv. ook der fchryven mag. Het volgende 
voorbeeld , waar in het vrouvol. zelfftandig naamw. 
zon telkens voorkomt, zal dit nader ophelderen.

1. d e  zo n  k o m t  op; de z o n  is aen leer- 
lyk pronk ft uk van Gods zilver wogen ! de z o n  
w o r d t  glansryker!

2. De pracht d e r  m o r g e n z o n ,  ('of v a n  
de  morgenzon) kan een gevoelig hart treffen.

3. a a n . d e  z o n  bewees het heidendom eertyds 
, • godlyke e e r :

4 .  maar ik b e s c h o u w  de zo n  als een wel-
daadig gefchenk van God 3 en aanbid haaren 
Maater. 5 *
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5- r •
0. VAN DE ZON tOCÏ) ONTVANGEN WY

• •.. licht, warmte, vruchtbaarheid. *

' Is het zclfftandig naamwoord onzydig; dan 
komt het woordje in alle 5 naamvallen voor 
hetzelve; ten zy men in den tweeden naamval 
des verkieze. Dit is blykbanr uit het .navolgen­
de voorbeeld, waar in het woord kind, van het 
onzydige gedacht, telkens voorkomt.

1. ) IIET KIND L E E R T  braaf; HET KIND
Is  gehoorzaam; i i e t  k i n d  w o r d t  wys 

'■ -xn deugdzaam:
5 . dit is bet geluk v a n  i i e t  k i n d  (of d e s

k in d s . )  . . .
3 . a a n  h e t  k i n d ,  dat zich zoo gedraagt,  

betoont elk braaf menseb zyn welgevallen:
4 .  en de m e e s t e r  p r y s t  t i e t  k i n d .  "■
5- *• ' * * ••
6 . v a n  h e t  k i n d  dat zich zoo wél kwyt, .
r mag men veel goeds verwachten. ■

.. Eindelyk , indien het- zelfftandig naamwoord 
meervoudig is; dan is het in alle naamvallen, aan 
het enkelvoudige vrouwlyke gelyk, in alle drie gc- 
flachten.

‘ V . .  ̂ 1 ♦ .
• - - $. x x v i l  .

•. ; Herhaaling in één voorbeeld.
•’ » * '

/  Zie hier nog één voorbeeld, waar in manlyke * 
Vrouwlyke, en onzydige zelfftandige naamwoorden

- 1
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famen voorkoomcn: t. w. manlyke, h e m e l  cn 
m a n ;  vrouwlyke, m a a n  cn v r o u w ,  cn onzy-* 
dige de woorden v e l d  cn k i n d ,

{■du h e m e l  i s  luisterryk, •
I .  < D E  MAAN SCHY.NT beid CV,

MIET VELD WORDT door daaiivo leglamft
{ De pracht d e s  h e m e l s ,  

het licht DER MAAN,  «v ' • 
de fcboonbeid d e s  v e l d S ,  geeven

-AAN d e n  m a n  itan goeden /maak,
3. J a a n  d e  v r o u w  van teder gevoel,

I a a n  i i e t  k i n d  van goede opvoeding,
f  wanneer zy aandacbtig
J D E N  HEMEL BESCHOUWEN,

^  j  D K m a a n  z i e n  lichten ,
I t i E T  v e l d  b e c l u  u r e n ,  een zieltreffend 

genoegen.

v a n  i i e t  v e l d  kan men aanger.aame op» 
- wekking ontleenen, om den Schepper te ver«

< teren.

§. XXVIII.

Onderfcheiden gebruik van de woordjes 
een, eens, eene, eenen,

ïs het zelfftandig naamwoord manlyk; dan kómt 
ten in den i Ren naamval, eens, of van eenen in

J.VAN DEN HE MEL , 
6 ,  < VAN DE MAAN,

E • den



i i. < i i

i

!i

66 Bevatlyk Onderxvys in de

den sden, cn eettett in de overige: bchalven in 
den 5dcn, wanr zulks niet kan te pas koomen.

Ziet bier weer een voorbeeld, in het welke de 
manlyke zdffland'ge naamwoorden l e e r l i n g  cn , 
L EERMEES TER VOOlkoomcn.

/ :
J .  e e n ’ l e e r l i n g  , die vlytig werkt, —  en 

gehoorzaam i s , — w o r d t  wyzer en heter»
1 2.  Deyver e e n s  l e e r l i n g s  ( ö / v a n  e e n e n  

leerling) geeft
3. a a n  e e n e n  l e e r m e e s t e r  groot genoe-

' ■ . J ett‘
4. de meester b e m i n t  e e n e n  l e e r l i n g

' ' die zyn pligt betracht. é , -
5 .  * • '
C» VANZM& EENEN L E E R L I N G  mag V'.ett Veel .

goeds venvachten»'

1 Is het zelfftandig naamwoord vrotnvfyk ; dan. 
komt het woordje eene in alle 5 naamvallen te 
pas: behalven dat men in den 2den naamval ook 

. ' wel eéner fchryft. 4
Indien het een onzedig zelfftandig naamwoord 

> ï$; dan komt in alle ,5 naamvallen het woordje 
. een: ’t zy men in den 2den naamval eens ver- • 

kieze. ■ x . , ,
Meervoudige kunnen Jjet woordje een niet heb- 

\  ben: dit fpreckt van zelven.
Om van \vrouwlyke en onzydige hier weer nieu­

we voorbeelden te geeven* zal niet noodig zyn.

5. XXIX,

' '  v
T " T. ■- -OJIj4̂ »!il "------- -
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$ .  X X I X .

/
Onderfcheiden gebruik van de woordjes'

m yn , mytie, mynen, myner.( ' \ •
Het gebruik van deze woordjes is volkoomctl 

aan het voorgaande gelyk: een cn eens cn
myns, en myne, en mynen y  eener cn
myner y koomen. in dezelfde naamvallen. De vyf- 
dc naamval ,is echter in dit geval van ’t voor­
gaande onderfcheiden , dewyl hier ook myn en 
myne in voorkoomen, cfhar dit van een en een* 
geen plaats kan hebben.

YVy zullen hier een voorbeeld laaten volgen, 
waar het zclf/landig naamwoord m e e s t e r ,  dat 
manlyk is, in eiken naamval voorkomt.

1 .  myn m e e s t e r  l e e r t  ,tny veel goedsf
• myn m e e s t e r  is een goedman; — MYN 

m e e s t e r  w o r d t  ook van my bemind*
2. Ik wil de l e s s e n  myns  m e e s t e r s  (o f

de les feu v a n  m y n e n  m e e s t e r )  boog- 
achten; ' ,

3. a a n  mynen  m e e s t e r  gehoorzaamheid he*
wyzen, en

4. mynen  m e e s t e r  e e r e n .
5. o myn m eester ! wat ben ik veel aan U verpligt *
6. I k  ivensch v a n  mynen  m e e s t e r  nog lan­

gen tyd voordeel te genieten, . .
N. '

Waar een vrouwlyk zelfjlandig naamwoord plaats 
heeft, komt in alle naamvallen liet woord myne:

- E  2 t e n
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ten zy men myner in den tweeden naamval vet- 
kieze. ' ■

Is er een onzydig zelfflandig naamwoord; dan 
komt het woord myn in ieder’ naamval, of ook 
wel myns in den tweeden.

Het meervoudige is hier weer aan het vrouw- 
lyke gclyk.
i * .

V'« $. xxx* ' , ' ,
Onderfcheiden gebruik van de woorden ~  

uw, invs, uwe, uwen, uwer,

■ ■ Met gebruik van deze woorden (laat volmaakt # 
aan dat van een, eent, enz. gelyk. (zie §.XXVUI.) 
naamlyk, voor een komt uw, v o o r^ r  uws, voor 
eene uwe, voor eenen uwen, en voor eencr komt 
uwer in plaats. Insgelyks is het gebrnik dezer 
Woorden aan myn, myns, enz. gelyk; uitgezon­
derd in den vyfden naamval, waar geen uw of 

'uwe in te pas komt. > \ o
. Het zoo even gegeevene voorbeeld, waarin het 
tnardyk zelfflandig naamwoord m e e s t e r  telkens 
voorkoomt, zat dit van zelven doen blyken, \yan- 
neer men de-wóórden myn, myns, enz. met uw, 
uws, enz. verwiflelt. ' ‘1

j .  uw  m e e s t e r  l e e r t  u veeUgoeds; —
' / uw  m e e s t e r  is  een goed man; — uw  

m e e s t e r  w o r d t  ook van u bemind.
2.  Gy moet de l e s s e n  u w s  m e e s t e r s , (of 

de les feit v a n  u w e n ' m e e s t e r )  boogacb- 
ten,.
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3.  a a n  o WEN m e e s t e r , gehoorzaamheid be-

wyzen , en
4. UWE N MEESTER E EREN.  '  ,

/ » .. >
5- V  ' . . ;• • ' ..
6. Ue wenscb, dat gy v a n  u w e n  m e e s t e r .
, nog veel nut moogt trekken.

Het vrouwlyke heeft in alle vyf naamvallen 
uwey en het onzydtge uw; behalven dat men in 
den tweeden naamval in hvrouwl. ook uwer, en 
in \  onzydtge uws mag plaatfen.

Het meervoudige is weer aan *t vrouwlyke ge­
lyk.

.. . $ .  X X X I .

N u  m oét nog het onderfcheid tusfehen  
u en uzu aangetoond worden.

1 ' ** / •
U ziet op den perfoon, of de perfoonen zelven; 

uw ziet op het geene aan de perfoonen toegeëi­
gend wordt. b. v. uw Meester leei t u veel goeds.

Tuflchcn u en uw is hetzelfde onderfcheid als 
’er tusfehen rny en myn is. b. v. Men fchryft: 
dat beboort aan u ,  en dit behoort aan m y ;  dat 
is uw  goed, en dit is myn goed.

Ziet hier nog een paar voorbeelden, waar in 
u y uw y uwe, en uwen famen voorkoomen,

'' V
Ik zeg u de waarheid, kinderen! bet is tot uw 

eigen voordeel, dat gy u w e  lesfen vlytig leert, en 
dit geeft aan u w e n  Meester groot genoegen.

!■ / " • • E 3 ’ . Ik  .
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Ik raai U, kinderen! dat gy U  w best doet, 
Om in uw e jeugd God te leer en kennen en die­
nen : want dit zal u w e n  tydlyken en eeuwigen 
welfland bevorderen. •’ ' ^

Waarom in deze voorbeelden fomtyds uwe en 
uwen voorkomt , kunt gy uit het voorgaande 
wecten. • _ V

/ . $. xxxir.
. ' - Van de overige woordjes.

Nu.konden wy nog het onderfcheldcn gebruik 
van de overige woordjes, £op de lyst §. XIX. 
vermeld,) die door'de naamvallen verandering 
ondergaan, in byzonderheden aamvyzen, en met 
ophelderende voorbeelden ftaaven; doch dit zou 
veel te omfla^htig worden voor ons beftek, en 
ook onnoodig zyn ; dewyl een oplettende, de 
naamvallen hebbende leeren kennen, uit dc gegec- 
vene voorbeelden tot het overige wel zal kunnen 
tófluiten. ;>
(  Alleenlyk willen wy nog aanmerken, dat in 
den eerften naamval van het manlyke de woord­
jes onze en deze eene zagte e in ’t einde hebben , 
even als in *t vrouivlyke, en daar door dus, naar 
ons taaleigen, onderscheiden,-zyn van de woordjes 
een, myn, uw * zyn9. enz. Men zie voorts de 
voorenitaande Tafel. v • * ' )  / •

• ■ ; • • '  • . V v ;

' . ' ' . «. XXXUI.
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' \  $. XXXIII.

H et gebruik van de woordjes zelf, 
zelve i enz. m et'eene aanmerking 

' ■ en een voorbeeld coegelicht.

-r. Ofïchoon wy niet noodig keuren , verder by 
alle woordjes, op de. lyst, en in de tafel uitge­
drukt, ftil tc Haan; achten wy dit echter zeer 
dienftig van de woordjes

t - • zelf . . .  zelve , ,  .zelveit ,,,zclver,. enz.
Gy ziet hier telkens eenige flipjes voor geplaatst: 

de reden is , om dat hier zeer onderfcheidetie 
woorden voorafgaan: als, ik , tnyns, tny, gy , by , 
ry, u , wy, , Zvw , zich, , />e«, bun, enz.

Ziet hier een voorbeeld niet de woorden, ik y 
myns, wy, wanneer een man fpreekt.

I. ik z e L f  w e rk  met vlyt; —
q. daar door eet ik m y n s  z e l f s  brood (of bet 

brood v a n  m ï z e l v e n ) :
3. dus verfebaf ik a a n  m y z e l v e n  bezigheid, 

voordeel, genoegen;
' 4. e» m a a k  m y z e l Ve n  nut tig in mynen kring, 

*
, 6 . Een luiefbedelaar mag eens van myne buis ge- 

’ tiooten iets ontvangen, v a n  m y z e l v e n  
beeft by niets te wachten.

’•- > . . ..
/ * Hoe verder bet gebruik dezer woordjes met 

vroinylyh en onzydige naamwoorden is, kan menge- 
_ 4 •••■' E 4 ' noeg^
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iiocgzaam uit voeren flaandc Tafel det naamvallen 
ontdekken; of verder zien in van Bo l h u i s
Spraakk. bl. 38—41.\ '

■f . . t $. X X X I V . • * -
* ' r

N o g  eenige kenmerken van de naamvallen. t

Wy hebben, om de naamvallen te doen ken­
nen, telkens zulke voorbeelden gegeeven, waar 

'• uit zy gemaklykst kunnen bevat, en van elkan­
d e rs  onderfcheiden worden : doch om dat dit 
fonuyds, ten aanzien Van eenige naamvallen, vry 

* wat bczwaarlyk valt; zullen \vy hier/nog eenige 
woorden laaten volgen, die, in den derden, vier­
den, en zesden naamval, het zelflbndig naam­
woord voorafgaan , pn d.en naamval kenbaar 
maaken. ' ' j

' In den derden naamval,
behalven het woordje aan, ( ’twelk telkens in de 
gegeevene voorbeelden het naamwoord vooraf 
gaat,) ook wel het woord voor. b. v. De kinde• 
deren zyn opmerkzaam ; ik zal eerie nieuwe ies 

'v VOOR HUN AFSjCHRyVEI^.

In den vierden naamval
gaan het naam\yoord vooraf, de woorden, ach• 
ter , bebalven , beneden , binnen, by, boven , buU 
ten, jegens, langs , na , naar, naast, nevens, om , 
omtrent, onder , op , over, rondom, fsdert, tegen, 
tusfeben, volgens, voorhy, (beduidende eene 
perderheid van tyd) b. v. Hy ging v o o r  de an•

■, \ * dtrt
' • k

------------------ -— --------------- ::

\

u
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\

derc kinderen in de fcbool, en was er dus e e r ­
d e r  dan zy.

j \  . . In den tesden naamval •
koomen de woorden, in , met ̂  te, zonder, r//V,

( enz. voor het zeifftandig naamwoord. b. v. Ik 
; gf»g u 1‘T h u n  midden weg» y ^ m

$. XXXV.
A ' '
O n derfcheid  tu sfch sn  bun3 hen,  cn  baar»

Het woord baar gebruikt men̂  in plaats van 
vrouivlyke zellftandige naamwoorden, zoo wel 
enkelvoudige als meervoudige: bun en ben in 
plaats van tnanlyke cn onzydige zelfstandige naam­
woorden. Hen komt alleen in den vierden naam- _

• V val, bun in de andere, b. v.

Petrus en Paulus waaren twee voornaawe mannen 
onder de /Ipoflekn: bet karakter v an  h u n  was 

'  voortreflyk; a a n  i i un  beeft bet Cbrifiendom veels 
, verpligting: '

men k e n t  he n  uit de gefebriften, die door  
I h e n  gefebreeven zyn: ■

v a n  h u n  bebben wy alleen 16 brieven in bx 
N . T.

' Het is om ’t rechte gebruik van bun en ben te 
kunnen onderkennen, dat men den vierden r.aam- 

■ val van den tweeden, derden en zesden moetwee- 
ten te onderfcheiden. 1

, •  • ' ' V  E 5 , s. XXXVI.
I '  •. • ’• V '• ' : .. *
i /-----------  ------------^’ ’
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$. XXXVI.

Buiging van byvoeglykc naamwoorden.'

Nu moeten wy nog aamvyzen, hoe de byvoeg- 
fake naamwoorden, in alle naamvallen van alle 
drie gedachten gefchreeven moeten worden.

1 Wy zullen hier toe de navolgende voorbccl- 
•. «Jen necmen. ♦ . N -- - N •

' I. Met het byvoeglykc naamwoord braaf voor 
het manlyk zelflhndigc naamwoord zoon te plaat- 
fen, en een vader te doen fpreeken: waar uit 
men dan zien zal, welke veranderingen het by- 
voeglyke naamwoord braaf in alle naamvallen 
ondergaat. - “

l»>Myn b r a a v e  z o o n  l e e r t  goed, —  is 
gehoorzaam, —  w o r d t  Jleeds opmerk-
zaamer: \  * V '

.2» dit is bet geluk m y n s  b r a a v e n  z o o n s
(of VAN MYNEN BRAAVEN ZOON).

-  3. AAN MYNEN BRAAVEN ZOON letOOflftk
* '\ myn welgevallen'. -
; 4 .  V)apf ik BEMIN MYNEN BRAAVEN ZOON.

, 5 . 0 m y n  b r a a v e  z o o n ! vaar voort, om u
verder beminlyk te m a a k e n ~ ■

• 6 . .dan kan ik v a n  m y n e n  ï ï r a a v e n  z o o n
r  - veel vreugde verwachten» - ’ ' ■

» v ' , . \
' In dit voorbeeld ziet men, in den eerden en 

vyfden naamval braave f  en in de andere naam­
vallen braave9 zoon.

V ;  /  ; > ;  . .. . • ■ * II.
t , , •

—------------
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'• If. Nu zullert wy het byvoeglyke naamwoord 
lieve voor het vrouwlyk zcIKtandige naamwoord 
dochter plaatfen, eu eene Moeder lpreekende in­
voeren. ’ _*

1. MYNE LI EVE DOCHTER.  BEMINT dt
deugd, — is bevallig , — en wordt  geacht.

2. dit is het geluk myn e r  l i e v e  d o c h t e r
(o f VAN MYNE LIEVE DOCHTER)*

X 3. AAN MYNE LIEVE DOCHTER fchenk ik
menigvuldige gunstbewyzsn:

4. want IK BEMIN MYNE LIEVE DOCHTER
teder.

5. Q m y n r  l i e v e  d o c h t e r !  volhard in let ,
betrachten van uwen pligt.

6. Dan kan ik v a n  jwïnk l i e v e  d o c h t e r  
- veel blydfchap verwachten.

< * Hier 'ondergaat het byvoeglyke naamwoord dus 
’ geene verandering: het is in alle naamvallen lieve. 

Het meervoudige is volkoomen aan het vrouw  
* ly k  enkelvoudige gelyk. , ' N

Ilfr. Wanneer men het byvoeglyke naamwoord, 
in dit zelfde voorbeeld, voor een onzydig zelf- 
ftandig naamwoord plaatst; dan is liet ook bym 
aan ’t vrouwlyke gelyk: in den tweeden naamval 

r alleen, mag men ook fchry ven: myns lieven kinds.
 ̂ ~ „ * ' \

I .  MYN LIEVE KIND BEMINT dg deugd; ---
.2. dit is het geluk myns  l i f . v e N  k i n d s  (of 

" \  VAN MYN LIEVE KIND.)
3»
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3. AAN myn L I E VE  k i n d  'fcbenk ik Menige 
i ' • belooning:
l .  want IK BEMIN MYN LIEVE KIND hart-

■ - W*
5. o myn l i e v e  k i n d ! twlbarcl in bet be­

trachten van uwen pligt. v •
6. Dan kan ik van myn l i e v e  ki nd veel

vreugde verwachten. . • j  > ,
#1 • f <:

Dat het woordje myn hier geene zagte e ach­
ter aan hebben moet, gclyk in het vrouwlykc, 
weet gy nu reeds uit net geene te vooren ge­
leerd is , over het ondcrichcidch gebruik van 
myn, myus, myne, mynen, tnyncr: want alle zul­
ke woorden, in de Tafel geplaatst, ondergaan 
door het byvoeglyke woord geene verandering.

Wanneer men in dit gegeeven voorbeeld het 
woordje een in plaats van myn voor het byvoeg­
lyke naamwoord plaatst; dan moet er geen zag­
te e achter het byvoeglyke naamwoord zyn; dan 
zegt men niet, een lieve, maar een lief kind.

Als een byvoeglyk naamwoord voor een manlyk 
zelfttandig naamwoord komt; dan vereischt het 

•in den eerften naamval ook fomtyds eene zagte 
e achter aan, en fomtyds weer niet: dus moet 
men fchryven: de hraave zoon; myn hraave zoon, 
en een braaf zoon. . Men zie hier over v a n  
B o l h u i s , bladz. 33. ‘i ■ ■ i ' 1 ' . ;

‘ • j ■*, , ; §. xxxvn.• 1 •.
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%. XXXVII.

W o o rd en , die in betekenis verfchillen, maar 
echter d ikw erf verward worden.i

Nu willen wy de verfchillende betekenis nog 
aantonnen van veele woorden, omtrent welke door 
onkundigen dc meeste misdagen begaan worden; 
en welker ondeifdiciden gebruikte kennen, fom- 
' tyds echter van veel belang is, als 'van

v- • Zich, en hem o f  haar.
Indien men van iemand zegt by beklaagde 

z i c i i ; dan duidt dit aan, dat hy zicbzelven be­
klaagde. Maar zegt men by beklaagde h e m , dan 
geeft het te kennen, dat hy een' ander' beklaagde. 
Insgelyks zy beklaagde haar geeft mede te 
verfiaan, dat iemand van het vrouwlyke gedacht 
eene of meer anderen beklaagde; maar niet zich
zelven. . . * ■ ’
. \ * — •

■* jDie en de.

. De is meer algemeen; en die is meer byzon- 
der. b. v. Als men zegt: d e  kinderen zyn traag 
1 in ' t  leeren , dan ziet dit op kinderen meer in ’t 
algemeen; maar d i e  kinderen zyn traag in'tlee- 
zen, zegt men van eenige kinderen, waar van 
men reeds gefproken heeft, of die men nog na­
der armwyzen wil. —- Het woordje die heeft meer 
nadruk, en is als of men iemand met den vinger 
aanvvyst. Ziet dit nog nader in een tweede voor­

beeld.
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beeld, die man is een uitmuntend vaderlander, 
DIE , met a f zien van zyn eigen voordeel, de al­
gemeens belangen des volks behartigt. — Tusfchcn 
die en de is hetzelfde onderlchcid als er tusfchcn 
dat en bet is. '

: - : ■* ’ Doe en toen.
> . v

*• Het woordje doe geeft cene werking te ken-
- Den, en toen wyst den 'tyd aan , wanneer iets
gebeurd is. b. v. Ik d o e  nu tpyn werk met lust,
maar t o e n  ik krank was, viel my alles mosilyk.
Oudtyds gebruikte men het woord toen nooit;
Dien fehreef altyd doe.
• • v > ■ • '• *

Legt en lig t, o f  
' ' V '' leggen en liggen.

Legt en leggen%duiden eene werking aan; ligt 
en liggen eene rust. b. v. Gy legt bet boek op 
de tafel, en nu LIGT bet er op..'— 'K ind ! gy 
moet dat feberpe mes'febielyk op de tafel l e g ­
g e n ,  en dan flil  l i g g e n  laaten.

\ \ . ‘ . • * .• . * V. V.

Dezelve en dezelfde.

" Het navolgende voorbeeld kan het onderfcheid 
‘ . dezer woorden kenbaar niaaken. Ik zag iemand 

cm eene aalmoes vraagen: 't was d e z e l f d e  
man , dien ik nog voor korte ja  uren, in een koets 
zag ryden, en van wien ik u toen een geval ver­
haalde ; docb d e z e l v e  ontving weinig,  om dat 

V- by door zyn eigene fcbuld arm was,
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Zelf en zelfs.
Ziet het onderfcheid in dit voorbeeld : I k  

. z e l f  w e r k  m e t v l y t ,  ook m yn e  hu isgenoot e n ,  
Ze l f s  to t  d e 'k le in j le  toe.

' * ,* \
N a  etv n a a r .

N a  geeft een’ la a te ren  t y d te kennen; en n a a r. 
duidt fomtyds eene b e w e e g in g aan van de eene 
plaats tot de andere, en fomtyds is het z o o veel 
als vo lgens, b. v. I k  g in g n a  de  a ndere  k in d e ­
ren  u i t  bet h u is na au d e  fc h o o l; i k  k w a m  d u s  
la n te r  d a n  z y  ; doch ik  b a d  g een  fc b u U l; w a n t  b e t  
w a s n a a r  (of volgens) b e t b ev e l v a n  m yn e  O u ­
ders. Sommigen fpellen dit n a e r, met a e , om 
; het van n a a r ,  d r o e v ig, te ondcrfchciden.

• v y • . fs*  * 1
’ O o i t en n o o i t :  

im m e r en n im m e r.
O o it en nooit gebruikt men beide van het ver*  

leedene; en worden dus onderfcheiden : i k  b a d  
nooit g e d a c h t, d a t i k ooit m et zoo veel v e r - 
m a a k  rny in  de  N e d e r la n d fc h e  ta a l  oefenen zo u .

*■ Im m e r cn n im m e r gebruikt men beide van het 
toekoom ende. Het onderfcheid dier woorden blykt 
nit dit voorbeeld: in d ien  ik immer g eleg en h eid  
v i m l e , om  eenett o n g eJu kk:g e n  te  h e lp e n , d a n  w i l  
i k b e m  nimmer m yne hulp w e ig e re n .

Tegen o f  tegens, en jegens.

T e g e n gebruikt men voor o n tm o e ten : iemand te -

j



41 ■; i

■ \

ê

80 Bevatlyk Onderwys in de
f en koomen, of iemand ontmoeten,  is hetzelfde.

'egen of tegens drukt ook vyandfr.bap uit, cn je­
gens vriendfebap. b. v. Edelbart was jegens 
Losbol altyd vriendelyk: Losbol in tegendeel, was 
-Te g e n s  Edelbart altyd wrevelig.

. y . Tot en te. . .
Tot gebruikt men, om eene beweeging, en te 

om eene rust aan te duiden, b. v. De /tpopel 
Paulus reisde van plaats TOT plaats , om bet evan­
gelie van Je fis  Cbrijlus te verkondigen, en toen 
by eiudelyk t e  Romen gevangen gezet wierd ̂ fchrcef 
by nog verfebeidene brieven: als aan de Cbrijlcnen 
t  e Galaten, t e Efezen, enz.
Men moet dus in de opfchriften der brieven 

niet fcliryvcn: N. N. tot Amfteldam, of elders} 
maar te Amfteldam, enz. ^

A f  en of.
Jantje! neem uwen hoed beleefd a f ,  o f  de 

, Meefler bejlraft tt. — Men moet ook afkoop, af­
trek , enz. fchryven. ' t

. -v • •> Spellen en Jpelden.
Het fpellen Ieeren de kinderen, na dat zy de 

letters .geleerd hebben; en Jpelden gebruiken de 
vrouwen 4n de kleéren. '

Vier en vuur.1 •- ' i - - • < y . - '
y Et er. is een getal (4 ), en vuar brandt. b.\v.

--------- ;--- ,------ ----- .---- — --------------*-------------
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Ir zaten v i f r  kinderen by V v u u r ,  en lazen 
I p nuttig: boekjes.

Toren en toorn.
Toren is een boog gebouw, waar in men- klok- 

en hangt; en toorn is gramfebap.

A i en ei.; .4 »
d i  is een fmeekwoord; en ei gebruikt men, om 

e eeten. b. v. Lieve Moeder! a i !  geef my toch 
en e i.

Ach en och.
Acb is klnagend. Och fnicekend. —  b. v. a c h  

vat ben ik verlegen! o c h  dat ik redding vondel

Bos,  loseb, en bus. -
t ippennen, faamgebonden , maaken een bos; 

i * ’roscb is eene menigte boomgewas; en bus ge­
bruikt men, om er aalmoeflen voor dc armen in 

' e verzamelen.
I ' e ' .
[ , ‘i Houd,  loudt, bout, bouw, houwt.
f x* */ N

« Zie het onderfcheiden gebruik van alle deze 
woorden in één voorbeeld.
| „  Ik  h o u d  le t eene einde, en gy h o u d t  
i „  bet andere einde van bet jfluk h o u t  vast;
• „  teruyl by er een h o u w  met de lyl in 

‘ ‘ ,> HOUWT.”  CK. S t y l . )
F , * Hard y

v***----- ’— —---------- -—w
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- 1 •; f la r d , hart, en hert.
. .. <

Hard is het regengewelde van zagt, of weck; 
dus is een diamant bard: dit woord moet een 
d in *t einde hebben, om dat men, hetzelve 
Verlengende, harder fchryft, of verharden, b. v. 
Het yzer is H A n D F. R dan hout. — Hart is b: 
v. dat deel onzer ingewanden, ’t welk in onze 
borst geplaatst is. — Hert js een wild dier.

. Ken en kan.

Tusfchen ken en kan is groot ondcjfcheid. 
Men mag te recht zeggen : ik k e n  vliegen, 
maar niet: ik k an  vliegen. Van ken is het 
meervoud, kennen; van kan is het kunnen.. Dus 
zegt men: ik ken; voy kennen: ik kan; wy kun• 
ren. Merkt het rechte gebruik nader uit dit 
voorbeeld: ik kjen dien man voel, maar ik k a n  
hem niet noemen. '

"•> •' «• - -i > ?.i « .-.ó
r 5 .' X X X V I II . f t .  •

x ^ *
Over de zin- en fcheidtekenen..’.

3 Iemanddie met verftand wil leezen en fchry- 
ven, moet noódzaaklyk de zintekenen kennen; 
en ook wceten, waar, en wanneer men die, in 
het fchryven gebruiken moet.
• De tekenen, die men in wel opgeftelde ge- 

. fchriften gebruikt, zyn de navolgende:
; • I i . . siuit-

— ’T ’"—1------
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Sluitteken; anders ook Volzinsteken;

: Lidteken; of halve Volzinsteken;
; Halflidteken;
, Scheidteken;
? Vraagteken;
! Uitróep-of Vervvonderingsteken;
* Samentrekkingsteken;
O  Tusfchenredeteken;

Aanhaalingstcken;
O* Klemtoonsteken; ■

eo ï-  Koppelteken; } .V/
* Afkappingsteken; •
•• Afwendingsceken;
• . . . .  Overrtelpingstekeh;' ‘
‘t- —  Aandachtsteken, of Rekortingsteken;
§ Verwyderingsteken QParagraaf]}. - ‘

.Om een recht begrip van deze tekens te heb­
ben, moet men noodwendig weeten, wanneer 
of in welk geval, elk van dezelve geplaatst moet 
worden: en dit zar blyken uit de nadere ver­
klaring van dezelve. . . t

*r . . 4 ’’ ' , ' ' * "1 ” - - - 1 * r
• i .  Van het Sluitteken. ( . )

. Men .kan dit teken ook Volzlmteken noemen. 
Uit de benaming van dit" teken ziet wen dan 

- ' F a  vaa
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Van zelf, wanneer het geplaatst moet worden; 
mamlyk als eene rede ofzin vol is; wordt zy er 
mede gefloten, b. v. Die vjys worden wil, moet 
naarftig leeren. Die gelukkig wensebt te zyn, 
moet naar wysbeid en deugd trachten' Die ge­
zond wil leeven , moet zich voor onmaatigbeid 
wachten. Mier ziet gy drie volzinnen naast el- 
kandcren; elk van dezelve begint met ecu’ hóófd­
letter, en eindigt met een lluittekcn, gelyk liet 
behoort. - * * 1 '

' \ . *» » ‘ ' *V *•> '
2 . Van het Lidteken. c o

• -v o \ ,
Dit teken moet geplaatst worden achter een 

' gedeelte of lid van een* volzin. Een lid van 
een* vblzin is een gezegde , dat op zichzelven 
wel verftaanbaar is, maar door er iets by te voe- 

vi g<-*n nog duidelyker of volkoomener wordt. b. 
| v. Alles wat God doet is goed: God kan geen 

kwaad doen. •• •*
Het lidteken moet ook. meest altyd geplaatst 

worden, als er de woordjes inaar, dewyfwant, 
omdat, of daarom opvolgen, b. v. Een ieder 
zal gepreezen worden naar dat zyne verftandigbeid 

- is: maar die verkeerd van hart is zal tot ver- 
achting'weezen Sp. 12: 8. Die gezond wensebt 
te leeven, moet waatig zyn: want onmaatigbeid 
is de bron van veele ziekten, enz.

Dit teken gebruikt men ook wel, als men eenig 
afzonderlyk gezegde in zyne rede aanhaalt. b. v. 
Onze Meester gaf ons onlangs deze lts; men moet 
trachten om eiken dag wyzer en beter te worden. 
I k  zeide: die ks is kort, verftaanbaar, en nuttig.

v..7 , 3. Van
/  /

~7"7 ~  - j j ~ ---------- - ~  " T mmm  — '  “ *— * ---------------------------------------------1
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3 . Van het H a lf lidteken. ( ; )
Dit Halflidteken wordt geplaatst, als her geen 

er op volgt, wat naauwcr met het voorgaande 
verbonden is, dan hetgeen op een lidteken volgt, 
b. v. ,, Men wordt taalkundig, door les zen en op- 
„  merken; door verkcering met befebaafde menfeben; 
,, door behulp van een kundig Leermeester; enz.

4 . Van het Scheid teken. ( , )

Dit teken maakt inaar eene kléine fcfieiding 
tusfehen op elkanderen volgende naamwoorden, 
werkwoorden , byvoeglyke naamwoorden , enz. 
b. v. Onze vyf licbaamlyke zintuigen zyn: ge- 
zigt, gehoor, reuk, frnaak, gevoel. Eet en, drin­
ken , faapen, hezen , bidden , alles beeft zyn tyd. 
Den wyzen , magtigen, en goeden God, moet 
men dienen, lieven, looven. Ook wordt dit 
teken nog in veelc andere gevallen gebruikt, om 
eene kleine fchciding, in heele of gedeelten van 
volzinnen, te maaken: gclyk zelfs uit dezen vol­
zin te zien is.

• 5 . Van het Vraagteken. (? )

- Uit de benaaming van vraagteken valt. het 
gemaklyk te weeten, wanneer men dit teken 
plaatfen moet: naamlyk achter ieder vraag. b. v. 
Wat nut kan men van de Schooien hebben ? Waar 
woonen de Hotteniotten? Op boe veele graaden 
lengte en breedte ligt de Kaap de goede hoop ? 
Hoe weet men, dat onze aarde rond is? Wat geeft 
ons bet meeste vergenoegen?

• F 3* 6. Van
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6 y V a n  hei: Uitroepingstckcn. ( ! )

Dit teken -gebruikt men achter woorden of
- volzinnen, die veel klem en nadruk hebben; of 

wn.ir niec(e men zyne verwondering, niedelyden, 
afkeer, liefde,' of andere 'llerke aandoeningen 
uitdrukt, of waar mede men iemand aanfpreekt.

\  . Men plaatst het dus achter de woorden van ver­
wondering, O! bel — achtereen klagend ach! 
of belaas ! achter een wenfehend och! — een 
fmeckcod ai! — een dreigend wee! — en een 
Verfmaadcud foei! ' ’
• Zie hier nog een voorbeeld, waar het achter 
hartstochMyke redenen komt.

Hoe feboon is de avond fond! boe lief fpcelt de 
maan dóór de takjes der hoornen! boe zagt fpiegelt 
zy zich in dien kriffallynen droom! terwyl ver• 
kw'k/yke daauvjdrtipjes de dor/lige planten dren• 
ken! —■■■■■ Hoe groot zyn uwe werkeny O Heer!

- Cy hebt ze alle met wysbeid gemaakt! bet aard- 
ryk is vol van uwe goederen! Ps. 104: 24.

, * Nog eens: Helaas ! arme menfeben , die uw 
vergenoegen in de zonde zoekt! O! gy rampzali' 
gen! ai! keert toch te rugge van uwe dwaasheid, 
eer bet voor eeuwig te laat is! : • /

l r l :

i

K i

7. Van het Samentrekkingsteken. ( * )

Dit teken draagt dien naam, om dat men het 
plaatst boven een lettergreep, die uit twee let- 
tergreepen famen getrokken wordt, door de weg- 
lanting van een’ medeklinker, b. v. Neêrland voor 
Nederland; vreê voor vrede; weergaê voor we­
dergade i pain voor paden; daén voor daaden.

. -v - - De-

‘ --- ------ ■------
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Deze verkorting komt meest te pas in verftn, 
die maat en val hebben: waarin men dus aan 
het juiste getal, en tevens-aan de kortheid of 
langheid der lettergreepen gebonden is.

,8 . Van het Tusfcbenredctchcn. (  )

Dit teken wordt gebruikt, als men ïers tus- 
fchen eene rede invoegt, dat er ook kon uitge- 
Jaaten worden, zonder den zin te krenken; of- 
fchoon men het nuttig oordeelt, om de rede 
meer duidelyk te maaken. b. v. Onlangs wandel­
de ik in een boseb, en zag van verre een' Grysaard 
op zyne knieën liggen te bidden; ik naderde lang- 
zaarn; Fins (jlit was zyn vaam') merkte my niet; 
dus bad ik gelegenheid om bzm te beluisteren; by 
bad (o zoo ern /lig') voor den welft and van *t Vader­
la n d —  Hier merkt gy, dat, zo de tusfehen- 
reden weggelaaten worden, de volzin echter nog 
verftaanbaar blyft.

Somtvds gebruikt men ook twee haakjes, [ ] 
naamlyk als men iets tusfehen de woorden van een’ 
ander’ fchryver invoegt, om den zin wat dtiide- 
lyker te maaken: gelyk de Ovcrzetters van den 
Nederlandl’chen Bybd gedaan hebben; plnatfcnde 
alles wat niet in den grondtekst fnïat, en echter 
•nuttig was tot verftand van zaaken , tusfehen 
twee zulke haakjes. :

. 9 . Van het Aanhaalïngstektn. ( „ ”)

DitN teken wordt gebruikt, als men in her 
fchryven de woorden van een’ ander’ 'aanhaalt:, 
of een* ander’’ perfoon fpreekënde iuvöertl b'. v.

: • . F 4 • • • - ps.
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Ps. 14.: 1. in rym: De trotCche dwaas zegt in 
zyn boos gemoed: „  daar is geen God!" zy doovert 
9t Hebt der reden. H'er ziet men het zeggen van 
een* dwaas, in ’t begin en einde, met het aan­
halingsteken gemerkt. Zie voorts Ps. 36: 1. en 
elders. 1 ✓

, * 10 . Van het Klemtoonsteken. ( 0
N . 1 ■ i

Dit teken dient, om aan te wyzen, op welke 
lettergreep de klemtoon, of nadruk der uitfpraak, 
vallen moet.
Dus is er tusfehen régent en regént een he­

melsbreed onderfcheid, offehoon die beide woor­
den, ten aanzien der letteren, volkoomcn gelyk 
zyn. Laat dit voorbeeld het nader ophelderen. 

'Als bet RdoENT, dan wordt de REGéNT zoo 
voel nat als een ander burger, indien zy beide on~ 
der den blooten hemel zich bevinden. Het onder- 
fi-heid nn, tusfehen régent en regént vvordt hier, 
door het klemtoonteken , sevoeglyk anngeweezen.
In woorden, die uit de Franfche taal oorfprong- v 

lyk zyn, komt dit teken veel meer te pas dan 
in Nederlandfche: als in Committê, egalité, enz. 
Tlier moet de klemtoon vooral op de laatfte let­
tergreep vallen.

11 . Van het Koppelteken.
' Dit teken gebruikt/meu , om lettergreepen, 
welke tot een woord behooren, aan elkanderen 
te verbinden, als het geheele woord op het 
einde van een* regel niet (laan kan: men voegt 
het dan achter de lettergreep, waar het woord 
afgebroken wordt. Voorts

---------   - r - ------ '— '-----------------------
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'Voorts gebruikt men het, als op *t einde van 

een woord een lettergreep uitgelnatcn wordt, 
dte in een volgend woord op ’t einde wéér 
voorkomt, b. v. De dicht- zang- en fpeelkunst 
hebben naauwe betrekking op elkanderen. Dit is 
zoo veel als of erftond: de dichtkunst, de zang- 
kunft, en de fpeelkunst hebben naauwe betrekking 
op elkanderen.

Sommigen gebruiken dit teken ook nog in 
" woorden, die uit twee zelfftandige naamwoorden 

famengefteld zyn: als Scbool-tnecster, brugge-fraat, 
enz. doch anderen oordcelen, dat dit noodeloos is.

12 . Van het Afkappingsteken. ( ’)
t , ' y 1 •

Dit teken wordt gebruikt, als men édn of 
meer letters voor- of achter van een woord 
aflaat: dus fchryft men ’t in plaats van bet; ’s 
voor des, in *s morgens, V avonds; ’k voor ik , 
in wil niet; een* voor een en; d* voor de: doch 
dit laatfle mag niet gcfchicden, als het volgende 
woord met een medeklinker begint: men mag 
wel eetis fchryven: d'eerfte, maar nimmer: d* 
tweede, d* derde, d' man.

De afkapping gefchiedt meest in verfen, waar 
in men zich aan maat en val moet binden.

13 . Van het Afivcndingstcken. (* ')

Dit teken dient, om lettergreepen in een 
'* woord van elkanderen af te fcheiden: dus wor­

den A'dron, Ifdi woorden van drie lettergreepen, 
en Baal, geëerd, geërfd, zyn woorden van twee 
lettergreepen.

F 5 14, Vaa
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v 14. Van het OverRelpingstekcn. £.... )

* Dit teken gebruikt men in afgebrokcne volzin- ; 
nen: naamlyk als men iets verhaalt, waar de fpree- 
ker, door te rterke hartstochten, belet vvierd, 
om alles te zeggen, wat tot een volkoomen vol­
zin behoort. —— . Stel eens, men wilde een* 
feilen brand befchryven, en hoe de menfehen te 
moede vvaaren, toen zy dien in huis ontdekren.
Zulke menfehen zouden , in dat fchrikbaarend 
oogenblik, geene ronde volzinnen fpreckcn; niet 
raar buiten gaan; en roepen bedaard: onze buu- 
rett er. medemenfehen! ons buis isdoor een onge­
lukkig toeval, in brancl geraakt; ai! komt [poe- 
dig , en be'.pt ons den. brand blusfeben! — Neen;
2y zouden, vol fchrik, naar buiten vliegen; en 
roepen, als overftelpt zynde: brand!... brand!.... 
helpt!... helpt!,.. Of wanneer iemand in een-’ 
kolk viel, hy zou niet roepen: Volk!' ik ben by 
ongeluk in dtn kolk gevallen, komt toch en helpt 
tny er weer uit! —— Neen, maar met overhel­
ling; helpt!.... helpt!... ik verdrink!. . . .  —

Wanneer men nu zulke en meer andere afge- 
brokene fprcckvvyzen befchryft; dan moet dit 
teken geplaatst worden.

15 . Van het Aandachtsteken. ( ----- )  v

Dit teken plaatst men, ommeer oplettendheid, 
of aandacht, in den leczer te verwekken: te 
weeten, als men wat zaakryk fchryft, zonder de 
Hukken breed uit te haaien T en de volzinnen 
echter wat veel nadenken vereifchcn, dan plaatst 
men zulk een ftreep ( om de -vlugge oogen 

: - .. r- ' wat
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wat op te houden, en de gedachten er een wei­
nig langer by te Hepanlen.

Ook wanneer men in eene rede eenc febie- 
lyke wending maakt, of verfcheidene korte vol­
zinnen, van . onderfcheidcn* aard op clkandercn 
volgen laatm aakt men, door dit teken, eene 
meerdere fchciding of fluiting van eiken volzin, 
dan afleen door een’ flip of fluitteken.

16.Van hetVerzvyderingsteken. (§)(P ara graaf)

1 Dit teken fielt men boven, of voor, een Huk, 
het welk iets anders van inhoud is , dan het 
voorgaande; of waar door de declen eener ver­
handeling van elkanderen worden afgefcheiden;
• gelyk men uit dit boekje zien kan, ’t welk 39 
zulke afdeelingen bevat, ieder met dit § teken 

•boven zich.

- Voorts zyn er nog verfcheidene Verkortingen 
In gebruik, die men ook moet kennen: als nl. 
betekent naamlyk; t. w. te weeten; d, i. dat is; 
h. v. hy voorbeeld.. ver. enz.

$. XXXIX. •

Rust en -Remleiding in ’l  leezen.

Sy veele zin- of fcheidtckenen moet eer.e 
minder’ of meerdere rust. in ’t leezen plaatsheb­
ben : en by fommige ook eene onderfeheidene 
ftembuiging. ■ _ .

. Het Overfielpingsteken vordert ook een lange 
rust: als mede het Sluitteken.

Het



«?a Bevatlyk Onderwys enz] ^
Het fluiten van een* volzin, moet ook, door 

de buiging der flem, op ’c einde van denzelven, 
merkbaar zyn.

By het Lidteken moet men wat minder rusten, 
dan by het Sluitteken. ,

By het Halfiidteken nog wat minder: en by 
bet Scbeidtcken allerminst.
. Waar het Vraagteken achter komt, moet ee- 

ne aanmcrkelyke rust plaats hebben: ook moet 
men de flem dan zoo leiden, als of men iemand 
wat vraagt.

By het Uitroepteken moet men niet alleen wat 
rusten, maar ook zyne flem zoodanig verheffen, 
of nadruk byzetten, als by een uitroep natuur- 
Jyk plaats heeft. . '

Eindelyk het geen tusfehen twb „ halve maant­
jes flaat, moet altyd wat fchielyker en zagter 
geleezen worden, dan het andere.

Voor het overige .moet ieder Leerling trach­
ten, om naauwkeurig, dttidelyk, vsrftaanbaar, 
en vooral ook om n a t u u r l y k  te leezen: 
dat is, men moet alles leezen, zoo als de natuur 
der zaaken het vereischt. b. v. Men leeze een 
gemeenzaam verhaal, alsof men iets vertelt; een 
boetpfalm , klaagend ; het grootsch verhevene , • 
met verheffing en nadruk; tedere flukken, met 
eene zagtere en aandoenlyker flem, enz.

Dus doende bereikt men best met het leezen. 
het rechte , , . ■ )

E I N D E. * ’
' \ •*

. * • • * , '• 
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f P L A A T S V U L L I N G .  *• '
i
t Eenige meestgebrniklyke zelfflnnd'ge naamwnor-
r den, door de letters M. V. 0 . aangevveczen
i o f  zy manlyk, vrouwlyk, of onzydig zyn.

Aandacht, V. Daad, V. Fabel, V.1 aanvang, M. dag, M. - • flesch, V.
i aarde, V. •• dak, 0 . fluit, V.
f adem, M. - dam, M. feest, 0 .
i , akker, M. deugd, V. füozoof, M.
t appel, M. donder, M. fontein, V.
t ■ ~ arm, M. ■ ' dank , M. . •—
?L v ambt, 0 . dienst, M. Gang, M.6 angst, M. ... dyk, M. gebed, 0 .

f \ drank, M. gebod, 0 .
Baan, V. ... J • 1 - God, M.
baard, M. Echt, M. geest, M.
bank, V. cendragt, V genade, V.
bed, 0. ; eerbied, M. grond, M.
beker, M. . eeuw, V. • * ,  T

r bybel, M. ej, O. Handel, M* •
'  borst, V. ezel, ‘M. hand, V.J bord, 0 . eiscli, M. hals, M..» , boom, M. t hart, 0 .

i. ■ •’ /*. ~ * ' • *• %v: - he-
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1— r 4 : hemel, M. » lof, M. rust, V.

i
i

herfst, M. lust, M. / . ' •* 1
hoed, M.

• . honger, M. ‘Maan, V.
Stem, V. 
fpiegel, M. •

1 hoope, V. maand, V.

I
magt, V. Tafel, V.

Inhoud, M. mond, M. taal, V.
i 1 inkt, M. ' mensch, M. turl, M.
*!

muur, M. twist, M.
Jeugd, V. muis, V.
jongeling, M. mode, V .v Vreugde, V. .

1
l
f

' Kamer, V. Naam, M, Wagen, M.
‘ kat, V. nacht, M. wandel, M.

l— \ kant, M. natuur, V. wereld, V.l ; kelk, M. wet, V,
i’ kennis, V. Oorfprong, M. weg, M. .

, klank, V7. oorzaak, V. wind, M.
L— kleed, 0 . - y ; winter,1 M.

1 klinker, M. Pen, V. wensch, M.
• ; i kunst, V. plaats, V. t \ •

pracht, V. Ziel, V.
L_ v

q
Lente, V .‘ prys, M. zin, M.
lepel, M. zomer, M.• ( letter, V. Raad, M. zon, V. \

1 ; leugen, M. , regen, M. 
regel, M.

zonde, V.
k-

j
;j
i | i liefde, V. zucht, M.

1
1

Getrokken uit eene grootere Gejlachtlyst van 
L. v a n  B o lii u is , achter den derden druk

k- I• \ ! van het werkje van.K. S t y l .
f  lI

ij
1.
)| '

1 , |
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